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1.01 
-\1-

When the Central Intelligence Agency forwarded 

to the Warren Commission a copy of Duran '.p signed state-

ment . It read as follows: 

... she remembered ... (that Lee Harvey Oswald) 
was the name of an American who had come 
to the Cuban Consulate to obtain a visa to 
travel to CUDa in transit to Russia, the 
latter part of September or the early part of 
October of this year, and in support of his 
application had shown his passport, in which 
it was noted that he had lived, in that country 
for a period of three years; Hs labor card 
from the same country written in the Russian 
language; and letters in that same language. 
He had presented evidence that he was married 
to a Russian woman, and also that he was ap­
parently the leader of an organization in the 
city of New Orleans called "Fair ***(Play) for 
Cuba," claiming that he should be accepted as 
a "friend" of the Cuban Revolution. According­
ly, the declarant, complying with her duties, 
took down all of the information and completed 
the appropriate application form; and the 
declarant, admittedly exceeding her responsi­
bilities, informally telephoned the Russian con­
sulate, with the intention of doing what she 
could to facilitate issuance of the Russia visa 
to Lee HarvEY Osw~ld. However, they told her 
that there would be a delay of about four months 
in processing the case, which annoyed the appli­
cant since, according to his statement, he was 
in a great hurry to obtain visas that would 
enable him to travel to Russia,insisting on 
his right ·to '.do ~o in view of his background 
and his loyalty' ~nd-his activities in behalf· of­
the Cuban movement. ~h~ declarant was unable 

·,to. -recall accurately. whether or not the:appli-,."c ::;­
:c2uit-told her·:.-hewas a' memberof···the Communist '.' 

.. 'party, . but he" did say" ·that his wife***was dien .,. 
in ~NewYork .~i ty, ,and·would· follow' him,*.~*:.· < 
'. (Senora' Duran \stated) that whenOswaldunder-" 

'~:stbod that~i t .was not.possible:to give him a 
. Cuban visa without his' first having -obtained 
·:theRussianvisa, ***he became very excited or 

\ 

.~ 
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angry, and accordingly, the affiant called 
Consul Ascue (sic),*** (who) came. out and 
began a heated discussion in English with 
Oswald, that concluded by Ascue telling him 
that "if it. were up to him, he would not 
give him the visa," and "a person of his 
type was harming the Cuban Revolution rather 
than helping it," it being understood that 
in their conversation they were talking about 
the Russian Socialist Revolution and not the 
Cuban. Oswald maintained that he had two rea­
sons for requesting that his visa be issued 
promptly, and they were: one, that his tourist 
permit in Mexico was about to expire; and 
the other, that he had to get to Russia as 
quickly as possible. Despite her annoyance, 
the declaiant gave Oswald a paper***in which 
she put dmvn her name, "Silvia .Duran,~1 and 
the number of the telephone at the consulate, 
which is "11-28-47" and the visa application 
was processed anyway. It was sent to the 
Ministry of . (Foreign) Relations of Cuba; from 
which a routine reply was received some fif­
teen to thirty days later, approving the visa, 
but on the condition that the Russian visa 
be obtained first, although she does not re­
call whether or not Oswald leter telephoned 
her at the Consulate number that she gave 
h " ... 1m . ., ... ~ 
The Central Intelligence Agency had relied on 

~ 
Duran's statements but had delted Duran's description 

...-,04-

of Oswald as blonde and short. ~~) It had also 

~~cise~ .. ~~ran's statement,: "T~~~only_~id she could give-
- ,- - -<, 

~cl,;Ylas:a4vising ." tha t _~~~.:St2~. th~".s~r~et Consul, an~ 

,~call::i.ll.g .. fthe,_p~rson,:in::charge.pf. that:::office'~·.·whic~~· ',,: 

""~fl,~·~~~~·d·~.ioos wal~: . a s~ ing f6;-~;~'~~~ ~ t YP:::O fa id ;~~::~he, :.'::.: ~~.'/ .···:··~/r';,"; 
.> :":' ::::~:~.~c:.:;, :':'.:',:'c'\'/'~1:~~ .. . .' ',._ . .,' . :·~:':,;{:t~;t:-.'~.I 
C~})C:~ C9nsulat,~:.~&;:t~ , ',@5i;nji"'},~-:~ 4'~r_,~~::~~ 

~ .. :...~~~~~~~ 

.. s 
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The \''Varren Commission Staff was not completely 

satisified with Ms. Duran's ten page signed statement 

obtained by the Mexican authorities. W. David Slawson 

wrote: 

We then discussed ... the problem of (inter7 
viewing) Silvia Duran. We pointed out that 
our only interest in witnesses (in Mexico) 
other than Duran was to get their formal testi-· 
mony for authentication purposes .... This was 
not true of Duran, howeverj because she had 
been interviewed only by the Mexican police 
and we considered that interview inadequate. 
(I should point out that we do not consider 
it totally inadequate, however. It is only 
on details such as Oswald's physical appearance, 
side comments or remarks he may have made, etc., 
that we would like to interrogate Mrs. Duran 
further. On the essential point of whether 
or not his contacts with the Embassy consisted 
of anything other than an attempt to travel 
to Cuban, Silvia Duran's knowledge has probably 
been exhausted.)"'" 70g 

(Mewoumduill for the Re®8lf"@ PC '!Bpil!) to M@xltu trty, frOM 

'i~. Ba<ti:et SlmJsEm, 4/22/64, pp. 39 4(,L Las L perI an LIte t-:f:ocal 

1M't:+l:-e oari§,iltazl.) The Warren Commission staff's attempts 
,0' 

to interview .1v1s. Duran never succeeded. (~:j[(olai1claftL"..f..Qr 

,the REcoId 3:?C '!P:r~p t.o M~mioo CiL" f±eIiLv1. Elaoid Ola"@6n, 
," . -

,4/22/6++) .1v1s. 'Duran was not':i.nt~e'rviewed byAme~i6ar;.~· , 
"., . -~: . 

'."uli:fil,;'J.97 6" ,when, t~o:'reporters.,'frorn, the,v'Vashingt~n'pC;st 
, ' ," -J:' :1 fo,:" ,',:,'" /," "" ",0" ' "'c.;.:'~· '.' , , , " .c:;" "." '," ," 

, .. "::<:i'n~~~t:~~we d: n e ~ '.: '.~<J:,~,::g:.~i¥r &i:zi,.,;;~:~·. ~;71~~/ G ;r :~e '~,;, ;h fe:, .~ , 
.. 'Ort' '0ifne :',"6 ",-1978"", 

.. ~. .. I .' I 
.',', • ," ',., - - .> .'~' 

, .. 'ttee 6~:~As:sas~In'~'t{o~-~;;,~';tf:er'~'" 

vi~W~d Ms.,Durap,i~~~xico City. 
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VI. Information not available at the time of the 

~'Jarren conml~ssi~~~:':rNVZST\ ~ ~,,\,"lP~ 
. . ~:G~. 0 Irjt,L ,nU~A,N~ . A. S J.1 V.I- a .. _. l .F '7 

~~--~--~--------, 

House Select Committee on Assassinations 6/6/78 

Silvia Tirado 

divorced Horatio Duran in 1968) 

was never questioned by American officials in 1963. Thus, 

Committee established contact with the Mexican go-

the Mexican government make 
.,11 ~ 

Silvia Triado available for an interview. ~'k@)f HSi:A 

_ t snJtllie:R:ECaii ~'.Il'm~e~1!;iPl:l5;t"'------;T_8!Joofflorft1"5I'P'C".-~#----->-

The Mexican government complied on 6/6/78. Ms. Tirado 

told the House Select Committee on Assassinations the 

following: 

~ 
~/ 

.~ 

:~ 
.. . " . .,.. 

-:"::~, 
~" 

... ~. 

Lee Harvey Oswald visj.ted the Cuban Con-

sulate th~e times on September 27, 1963, not 

twice as the Warren Commission previously re-
",1. ,. 

,. ~. ., 

ported. (~@fl"t ii'¥'I!Je1f'\I~~6yO.a, 
. . . 

.. ' .. '. . .. o;,s~', .:' 
J~e. . p ... , •. , a()swald' first yisi ted the 
'". ~. : .. :." .. " ~- .' .' ':'.:- ".'::'-. " .. " ... ,. . _ .. 

::: .. -. ..... '-." 

_·'Cuban· Consul:iteat app:Fox'ima telY-ll:OOa. m";:,":, 
•• ~- •• -.. _. ~ .... : _" .'.:,;; •• :-:-':' • "_", '," _" ." _._ .~ •• ' ._. '._ -0'"_',. • _.'"< : ~ :_ .' .';' : 

,,_ ~ • '.., ••• : • 0" _ " ~ _._. '. _" _~ •• 

, equesting'an intransit visa to~tuba with Russi~ '-, 
, ", -- - --' > "" ., '1-3 -- . ,-- -- , 

~'t~e finai'de~~ina tiori. ~~S'i .. tC~'@*)· '6 .. He 
- . -':'-,." . - '. -." . '. ....... "" -. - ' .. "-. . '." , -' - - ~ . 

. .... -:...'::. 

some documents/then/left to'ob-:­
':~ 

photographs needed for his application. 
, . ""1 ' 

~-~~~~~) ... 
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Oswald returned at approximately 1:00 
><' ..,,( 

p.m. with four photographs. (};f!i!i!d p i2~i~ 

Ms. Tirado typed the application in dupli-

cate, stapled a picture on top of each and 
,( '11 (. 

had Oswald sign each in her presence. ~'?r 

p. 329 ~) As identification, Oswald showed 

her documents he had brought: his Russian 

labor card, marriage certificate with the 

name of his Russian wife, his American Com-

munist Party membership card and his "Fair 
'1. 1 X 

Play for Cuba" membership card. (mid., fl. 5.aoib,) 

Ms. Tirado found Lee Harvey Oswald's be-

havior suspicious because normally a Communist 

traveled only with his passport as belonging 

to the Communist Party was illegal in Mexico 
)( "f( 

in 1963. (Ibid., ~. S:!iJ_) 

There was a procedure whereby the American 

Communist Party would arrange visa matters for 
?/f )( 

,their member's wi ttl the Cuban,Communist. Party. . 

.. p(-3:b),c:1.;,~., §il~ saiL ') The American vlOuld then 
. " .. -::- -~. - . - " :, . .:....:;: '. ~ 

"," ::~,.'comeP~-t0::M,~xico,,, V{Si.t:::~~~~c~~~~~cons~l:~e;-and _'.,~~-'::: •. 

-, ''':-reC,~ive- his v~_:~ -imme,d,iately~ . ('1r::t,d,."fi\,g.2-1rr) ..... , __ 

~'n1enTi~'ado asked Oswald 'why he did ,not~ have . -: .- . . .. . ~ . . . - . . 

'theAmericanC6nununi'st Party -ar'r-ange his . trip 
> ". , C ~. -, • - "... ". 

. I( 
to Cuba,he stated that h~ had not had the tlme. 

1t.1.... .~-
("Yb id . j F 532. ) 

. ! 

I 
i 
I 

~" ,i , 'j 
i 

.' .;"~ I 

- --- --~~.~---------'--------~-~-'--~-'---~-'------~--~-~----. 
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After explaining to Oswald that he had to ac-

quire a Russian visa before he could receive a Cuban 

~isa, Tirado jotted her name and business phone number 

on a piece of paper and gave it to Oswald who then left 
'* ., 1.1. 

to get his Russian visa. "10 d ,~'49, Iii 'i 4 

Oswald returned to the Cuban Consulate between 

5:00 p.m. and 6:00 p.m., which was after normal working 
1 '2.') -i 

hours, 110:00 to 2:00 p.m . .'¥' '(Ibia.; ~) The guard 

called Tirad~ stating that someone who did not speak 
.., ,," ~ 

Spanish was at the gate inquiring about a visa. ~~ 

p 541&4-.) As routine procedure, she asked the guard ,. ..,n .... 
to escort the individual to her office. ~., p. ~.) 

,Ie.. -It 
Oswald told her that he had acquired a Russian visa. 

~~i&k~ ~¥ 514.) Since he did not produce it when asked; 
~ ."..,+ 

she called tli Russian Consulate. (-HJ±d., p. 545.) The 

Consul told Duran that Oswald had been to the Consulate 

requesting a visa and h~d been told that the reply would 
71.)(' -.oj-

take approximately four months~ (:~bi~., @. ~:) When 

:sherelayed the message to Oswald, he got very exc::ited, 

..:.i.n~;l.sting.~that.aE3.-a.· person;;.w~oJh~d~been inc jail pecause . 
. . ::~: :".~-'~.~~:'~'~-- --:. -.- ••.. . -'< '22 1"':';" _.' 

: ••• ;':~of'the::Cuban'Revolution:h~'should -receive:aVlsa. '<lb:l~-' 
~.- . -" ',., ' __ "c ' . - ' '.0·" .: • - -. ;" . -'". " . . "'. '.' .• . - ' 

1'~::,5_,,4((.t-' :.()~~ald·statedt .. haL hec6~ldnotwait that long . 
-. - 7:3~':'-+ - -' 

"because his Mexicanvlsa exp'ir~d in three days.(Ibj,.~~ 

At,· this pOint; Ms .. Tirado informed Consul'~ 

. .--_ .. - .-' .~~~---------'----~,.-'----~-'-'--'~--
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'13 1 

Eusebio Azcue of the situation7" "(I18id., p. §Hi.) 

Azcue had been in his private office which he shared 
'131 

with his upcoming replacement, Alfredo Mirabal. (IbiWF., 

1i!t ~) Azcue politely explained the requisites for an 
..,,~ 

intransi t visa to Oswald. Rb:i;;::ii., 1'. [1zt.§¥ U§0t;;.4.) When 

he noticed that Oswald was a stubborn man he told Os-

wald that he was obviously not a friend of the Cuban 

'" revolution0 because he would otherwise understand that 

Cuba had to be extremely careful with the people it al-

1~" 
lowed in the country. (~~id., p. 5~) Azcue and Oswald 

..,~( 
yelled at each other. ~~bid., p. j9~) Then Azcue went .,.,c.. 
to the door, opened it and asked Oswald to leave. (IBid., 

po; 554>.) Oswald did not revisit or telephone the Consu-
,~.., 

late. ( :H:!1;.l .... I,;.,· d.-t-. -, -",:p-. ~5""5.044"!-. ) Ms. Tirado described Lee Harvey 
,5f>M.,S1-

Oswald as approximately five feet six,with"blonde hair, 
7!V 

about 125 pounds. "i.,..,,....,.,,.,¢<t~i'Tjj':'7· W~.-~----~·:--=-~--.·-...+ 0 

(Yrsid., p. 96'".) 

'2. CIA information not available at the time of 

the Warren Commission investigation. 

a. LIRING/3 allegation. 

In 1967 a report that Silvia Duran had had 

intimate relations with Lee Harvey Oswald c~me to the 

attention of the Central Intelligence Agency's Mexico 

City Station. ;r~iee 'l!l'fl. ~M~~aee Be ~@ .. tGh Ilt€!@E:1!n~th 

1:J;l.ea= CIA LuL@@ @nEi?@Rtcij ~iab~e) stated that he had recently 

NW 66{)oo Docld:32211385 Page 8 
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,,,1> 1 \,.-. J 
:-- --

received a call from Silvia Duran. A telephone tap on 
'> ",,, .. \0'" c'::' t\l"J 

the ~ had &een LIRING/3's telephone confirmed that ""' ...... ; .. , *' ," I 
~ • ( &MI';a ) LIRING/3 reported that he had visited 

., •. p . ..",-
Silvia to renew acquaintances. ,Ikia.) During the visit, 

01<-
Duran told LIRING/3 that she4Fa~met Lee Harvey Oswald 

:-.~ 

at the Cuban Consulate when he applied for a visa and 
.,'" ~ "'1Y 

had dated him on several occasions. ~~) Duran ., 
l t'V-:..i!;'/ 

admi tted that she ha'cri.intimate relations 

but insisted that she had no idea of his 

In addition, Duran told LIRING/3 that when the news of 

the assassination became public knowledge, the Mexican 

government arrested her and during the interrogation 

beat her until she admitted that she had had an affair 
~V~ ~ 7~~ 

with Lee Harvey Oswald . (~±tT:. ) Rowton (LIRINEI/3' 5 

ccmc e:&fiecz's pst:"El<leIi~m) counseled LIRING/3 against 

any further contact with Duran because the Cubans or 
-r ,,'Ii ., 

the Mexican police might become suspicious of him. 

~.) There is no.indication in Rowton's report as 

to why contact with Silvia Duran.would ~ake the Mexicari 

;folice suspicious of the agent. The report also notes 

that Ms. Duran says that she has not had contact with 
, "VS" ~ (~la.) 

the Cubans since the time of:the assassination./ There 

is no .indication in the report as to why LIRING/3's 

contact with Duran would make the Cubans suspicious. 

The CIA Mexico City Station reported this information 

to Headquarters: 

First that Silvia Duran had sexual intercourse 

66{)oo Docld:32211385 Page 9 
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with Lee Harvey Oswald on several occasions 
when the latter was in Mexico is probably 
new, but adds little to the Oswald case. 
Second the Mexican police did not report 
the extent of the Duran-Oswald Yelationship 
to this Station. /I 7'11 

(MtO'fM1P 3 2 2 43, 5;'27/67.) This was not the first report 

of such a relationship between Oswald and Duran. 

Gar~61~£~orted the same information to _ '* 7~' 
in 1965. ~'~;aw&'e@'ti!i!it(j"lQwi--V"I; ~ lb~@I1i'.) 

~ chronology of the Mexico City investigation of Oswald 
~i... 

"',;' nn Googpaetm;EL,lJ..O, tes: "Why didn't Mexi police give us 
",~"~-.---' T ({Pc" ~Dt:l RAc.cA,? ,s-o -,It 

all info?" ~H '1241, eiltry no. &4-3.) 

That the Mexican government did not disclose all the 
f+.P Am£rlc.p./U ~u+\..orl\- .'t:,5 

information in (fh;l'i;:-{" possession to 'bb@ Ceni::ral Ini::clliqcnee 
""---. ____ ,,.,,,l 

~aises one of two possibilities: 

1) the Mexican government did not want to disclose that 
I'+:~ 

one of ~ citizens had had intimate relations with 

the assassin of John Kennedy; or 

2) Silvia Duran was a Mexican penetration agent in the 

Cuban Consulate and the Mexican government was protecting 
~-'$y' 

IJ'J' rfh7n:~i.:::;in formant 
'.......-......,. .. .k, ........ 

by minimizing her relationship with-

,~ ':;- L':.. (-~, 
". " .f ," ".~ ' .. , .. ,,", 

an 

'agent for either American, MexicaD or Cuban 

Intelligence. 

Since the publication of the ~varren Commission 

Report in September 1964; critics have written about 

the possibility that Silvia Duran was an intelligence 

NW 66{)oo Docld:32211385 Page 
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agen~or either the Americans, Mexicans or Cubans. 
1+ -$S£ + 0 III SQ(.)(q.c:, £. 

(l) was Silvia Duran an agent, "for Mexican or 
? 

American intelligence~ \ 

~;J 

In an effort to resolve this question; the House 
,,-Po) A-ss~.$i ivA'" 101'J$ 

Select CommitteeVreviewed the United States investigative 
1~~,sJ , 

agencies' .files on Silvia Duran. The Committee found 

no evidence in this file review that Silvia 'Duran was 

either an American or Mexican intelligence agent. 

In addition, the Committee has interviewed most 

of the Mexico City Station employees about th~possibility. 

",' ,L \ 
Only David Phillips, Chief of Covert Action and the .f. ... ". ~.';'" J.> (.. 

... ,,,SI "" ... ..I. e ("\ ,J'. 
-- .. ~ "" Cuban Section in the Mexico city Station in 1963, consi~~~ 

ott- ~o(J~G!. 
dered that Duran was possibly an agent~ Mr. Phillips 

~7f) 

stated that "at one time the agency 
,tl{ x 

everyone at the Cuban' Embassy." 

pitched almost 

d~jgpate aE attemp~t6 reeraiL a~ ~~@i¥i~al.) Mr. 

Phillips stated that he had first heard Wouran's 
., rr-' 

name from the telephone inter~cept transcripts. ~ (I~) 
But Mr. Phillips asserted that the CIA had no interest 

in Ms. Duran because "She wasn't friendly with anyone." 
..,fL ~ 

(Ibid.) Mr. Phillips had previously mentioned ,the CIA. 

Mexico City Station's interest in recruiting a former 
E. '?{'-K 

Cuban Ambassador to Mexico named L~chuga. Mr. Phillips 

was shown a memo~andum written by W. David Slawson of 

the Warren commi~sion /taff regarding ~ trip to Hexico" ' 
! u-y w~t;~, 

Page 

CO "'1VV\SSi'6l'O 
s+~~t:.., D.II( 
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which said: 

. ',.' 

Mr. ScottrlChief of the CIA Station in Mexico 
City) narrative disclosed that the CIA's action 
immediately after the assassination consisted 
basically of alerting all its confidential 
sources of information throughout Mexico to 
immediately channel all information into 
their headquarters, and of compiling as 
complete dossiers as possible on Oswlad and 
everyone else throughout Mexico who at that 
time the CIA knew had had some contact with 
Oswald.\~.This meant especially Silvia Duran, 
who because she had previously been having an 
affair with ~chuga, the former Cuban Ambassador 
to Mexico and presently the Cuban representative 
at the United Nations, had previously been of 
substantial interest to the CIA .... ~ 7S( 

w.,.....sUv±ct-SfdW§on, 4)22764, pp. 22 234El~~admm.) 

Mr. Phillips was surprised by this and stated: that 
, ., S" .,.. 

"No one let me in on this operation." +Philli~ 

he doubted that Duran would'have been pitched because 

the Station could not identify any of her weaknesses. 

done to recruit Ms. Duran was to get a blonde, blue­., .. , 1"' 
eyed American in bed with her. 

With this/Mr. Phillips said that it did indeed sound as 

if the Station had targeted Ms. Duran for recruitment, 

I 
I 

I 
I 

I 
I 
I 

" I 
I 

that the Station's interest had been substantialjand that 

\ Ooc\d:31211~5 'Page 
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.., " 1....,t 
the weaknesses and means had been identified. (J?h.r}:!::f-~ 

Iptei\f\ ie", Q/£.,t78 p' 9.w) Mr. Phillips pointed out, 

however, that because Duran had been targeted did not 
'7f.~ -<t 

necessarily mean that she had been pitched. ~~.~ 

In addition, he stated that he had never heard that 
7,-1{ ~ 

Duran had been pitched. ~~~) 

Mr. Phillips did state that he would expect that 

Ms. Duran's file at the CIA would be "very thick" because 

of all ~he telephone intercepts that concerned her and 

the substantial interest that the Station had in ~;!r~ 
~ig.) He stated that much of the material in her file 

"'~L ..w 
should predate the assassination. tibie-.) Mr .. Phillips 

stated that he would be very surprjsed if Ms. Duran's 

201 file was small and contained only a few pre~assassi­
'1l.i ~.O 

nation documents. This is in fact the case of the 
..,f:.3 

Headquarters 201 file. -"'S~ sunUltdlY.) This Committee 
71:'." 

has asked the CIA to make Ms. Duran's Mexican "P" (person-

ality} file available for review. The CIA informed the 

Committee that there was no "P" file available on Ms. 
1"10 

Dur an. f?~ e*p~t:i.9~ & ®-i-wl:q t b el:.e~-a¥&i~}:,a+e-"~" 

-'£i_]...Q.-Mr,ai~~~~~~~n I .!,."~ ~~"1<.\il~~~'~ ~ 

(Woe: €HA iIHH!P[301l8'e v,hEn w@ qe LiE1/') 

Another CIA employee, Dan Neiscuir, who worked on 

an "Oswald Task Force" in late September or early October-

of 1975 dealing with Freedom .. of Information act law 

~uits brought against the agency concerning the files 

on Lee Harvey oswal~ stated that he believed that Ms.PO~~~ 

__ - - ._. ___ - '.W 
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\ ~ may 
Lvi 
\ \ CIA 

have been a source of information for either the 
1" .1# 

or the Mexicans. Mr. Neiscuir could not recall 

\ 
! why 
} 

he specifically had this recollection/ but thought 
, 
! that it was due to something he had seen in Oswald's 
f "712. ~ '<", L"'" :' , " ,-, 
f ... 
l_file. ,He said that it may have been the Agency's 

attempts to protect Ms. Duran after the assassination 

and the heavy cable traffic that those attempts genera-

Neiscuir's hazy recollections, the Committee can not 

definitely resolve whether Silvia Duran was a Mexican 

or American intelligence agent or source. 

(2) was Silvia Duran a Cuban intelligence 

agent? 

In an effort to resolve this question/the HSCA 

reviewed the United States investigative agencies' files 
."" ~ 

on Silvia Duran. The Committee found no evidence in the 

files that would indicate that Ms. Duran was associated 

with Cuban intelligence. 

In addition, the HSCA interviewed most of the 

Mexico City Station employees about the;possiblity that 

Duran worked for Cuban intelligence. Only Barney Hidalgo, 

a CIA officer who travelled to Mexico City in 1963, 
11$' 

considered the possibility to be likely. Mr. Hidalgo, 

---~ - "---"-.~-' 

-----~--~----
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'not~ to remember all the details, stated that "Y proIesslng\ 7.,C. 

he thought that Duran was a Cuban intelligence agent. ~ 

Hidalgo said: 

At the time when this contact told me 
of Silvia Duran I tied the two together, 
yes, sir. L:don' t know I how at that time 
it was obvious to me as an intelligence 
agent that there was some connection there 
but it was of no interest whatsoever to me, 
I do remember that when I next saw this 
contact of mine I mentioned the fact to 
him and let him proceed to do whatever he 
wanted to . .,.. '''''' 

(~bid.) Mr. Hidalgo further stated that he never resolved 
7 ,g' 

the issue. (~me-; £ ... ~) 

With no corroborating evidence for Mr. Hidalgo's 

memory, the Committee must conclude that Silvia Duran 

was probably never employed by Cuban intelligence. 

B. The Cubans .",1 

1. Eusebio Azcue Lopez. 

When Lee Harvey Oswald allegedly visited the Cuban 

Consulate, Eusebio Azcue Lopez, a CUbanf~zen, was 
.,.." .. 

the Cuban Consul. Because he had diplomatic immunity, 

the Cuban government- had never been asked to make him 
'7~o 

available for questioning.~ (~Cde:mwe! b eled fI GffF""M~o 

-- --- -------------------------------~~========~ 
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(Ji@{J!iJ@[#OiF'iH:a:@. ] ~8.) tn an effort to \ . nves tiga te Vcon-
J1.f'C'~S£N -t~+\ Vi..S Oi F._ ... _._ , _____ ' .... __ ,. 

tactS wi th the Cuban government)- ;tb~_G_omml tt:e asked the 

Cuban government to.make Eusebio Azcue available for 
7(f1 

Committee and staff interviews." H3e:CLer f!l@®1it1 ~i Lo 

Cwall ~ 0; ex illitEi! L, JEte "90@. 11 

Cuban government complied with the Committee's request 
1St"-

. 1 l)f'[ e .... - SG r "" on Aprl . ' , 
/ 

During that interviewJMr. Azcue alleged that the 

~ 
4-. - ~-- Sh.o \ IN 

_ man,I~)Jack Ruby~~;~fJifO-o-t 'at; the Dallas Police Station 

, th . d' . d 1 ~uJ..J. d h b C was not e same ln lVl ua wnb,Ylslte t e Cu an onsu-,,(3* ' 
late in 1963. (~1it@Uf:tevJ of FJ~~ 1'i>®®>l!P€, iil1!lwil.l 

In addition, 

Mr. Azcue stated that Alfredo Mirabal, who in September 

1963, had recently arrived from Cuba to assume the Con-

suI's duties, had also been present during Oswald's 
~.., f(f OuR. \ f\)'ts: A S!.coNc:\ +r 'P 

visit. -tIbid., 1'. -) ~@Goffii'''iLt5ee::Lr,:aV'&.:1..od-.to Cuba) 

~h6-e~<6~'1itltl~~o- intervie\Y~21fredo Mirl~~l: ~ 
Cuba pIoced.ural urit.olip trip ~.) Subsequent to this 

, second ,triptOI-Iavan~ ,the. Commi tte~ ,asked ,the Cuban 
. .. 

government to, make Eusebio Azcue ancfA1fredo Mirabal ,r, ,,'j, 

":..... ,,', - '~-:: ~,,' '~ .. '~~. sePte~~~'r;,58;:':,,197~~i:"1,~E-:,:::-,:-~>j 
" ,,"" ...... ..I 

'-;,- .. --.;' 

'bi£C ~ ':t oCub'ari " gm3P'aiJqTri~!l1 L I 
, . . . 

• complied wi ththe Commi tt'e~" s re-

", , 
1 

,- ",-- ,------------ ---- -' -. -._-----
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'Eusebio Azcue Lopez told the House Select Committee 

on Assassinations a't ~ tblic )~aring~n 9/18/78 

the following: 

An individual who gave the name Lee 

Harvey Oswald visited the Cuban Consulate on 
~ 7'1.7 

three occasions in late September and early 
.". ?'1( 

October 1963. (Mer. AzCde eUd~t1 net pLrp&.int 

L~P"€ z, ~l-~ 

~~.) The individual first visited the 

Cuban Consulate during workings hours, re-

questing an intransit visa to Cuba with Russia 
* 78, 

as the final destination. The man showed the 
.,<irl.) ~ 

secretary, Silvia Duran, some documents~ (~ 

mmtis L pal"'-Ej Illembership card, Fair Play "lor 

~ba mC!ftbeIShlp card, Soviet UliioR residenc.e 

I Ghlrd, ItraLL iage certificate 'di Llt the name of 

I ~ 'ttQsstalI wife) which he believed would be 
, ' , ' '1 f{f 

",:,', ',~.ufficient to obt~~n. a visa .*~YQJ..iG MgiiJ;J;iWolg 

,::.;;~.-;k~:j,iE~~ Liilljirrcrf'Edi,cH)":t6 f\-z;-~1:ie- L~}~,-ei1-, 9/1~/? s >:<' 
"t~~ , ' .. ' ~~~~-)~ When the secreta~y \i'()uld not grant,' -'-'>t ,'" ','~, - p",c.\J~ 

" , --:::. } , ::' ~. --:, ' . -
:c'~ him'a visa'," ~the man asked ~,to see whet:her 

" .,",:". " .: '", , -', , ,"'''to ,'._' __ , , '. 
\iponexairiina'tion of, thedo_cum:erits~e could 
_' ,71j('20 ~--- - , ' -'", 

, grant him a visa. -(;~biJ. , 15.29 ' 39) -: Azcue ' 
-, ' 19:5 .~ 

aris<;.Jered negatively. (Ibid~, p. 30) "-The' ind i-

Page 
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vidual then left to obtain photographs needed for 
1 ~4 ..,. 

his application. ~J"!iN!l., p. 26) 
~1 r(l 

The man probably returned on September 27, 1963 

with the photographs and completed the applications in 
7 g). 

Ms. Duran's presence. ,o,;Jc*a Pi i\:~ As the amount of 

time required to process this document could have taken 

as long as twenty days or the response could have been 

negative, Azcue told the man that he could grant him 
/' o.V' ~"'_i tJ 
~~visa to Cuba, without consulting his government, if 

7<g1 

he had a Russian visa'! (I}g;i"d:+""44 3..a)- The individual 
~~~ .,ffl 

then left to (5J5tain his Russian visa~ (~i8:. p. 33-1 

After .the man left the Cuban Consulate, Azcue 
7('1 .,r 1,,0+ 

, received a telephone call from the Soviet Consule. 

(1Jr.auec cOdld not p:t:ecisc t!;tc time:--o£ EAAkr!lH~·eall. 

(ePtttdi@ IleaL iI19 'Fe!!! timOily of ~useei9 ~'6@UC L61'eg.., 

9fit8/'1S j p. 44) The Soviet Consul explained that the 

man's docuhlents were legitimate/but that the Soviet Con­

sulate could not issue a visa until it received authori­
..j- ?91 

zationfrom Moscow.HI3;j,d p 35) 

~Empnasizi.rig·that. the 'Cuban Consulate never re-
c.' ,,"- ., '. . 'fl. :7 '7 '2. .. ' " . 

. ceived.yis1 tors aiterw~rkirig··hQur:s. ,~i.EJ .06 .. 2 .. 8.€t~ ,.M):"..-
.... 

. , ,~ -. ....... -- ~.~ 

:Azcue.':coplned. thatthe::indi vi,dlla( probaQly. ,r.e,turned. to .. 
" .. , ... :~1'7'!>,' 

the. Consulate on·.Sept~mber, 28, 1963.~8:.13: 16.4-.' 

'0hen Azcu~ explai~~~ tb O~0aldthat he60uld not grant 

him a visa, the man made statements directed against 

.:- ~ •. 'c. 

~------------------~--------------------------------~--~-----------~~--------------
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" Cuba and called Cuba a bureaucracy. ,4..H:;id.-p. 3&+ At 

that point, Azcue became upset and asked t.he individual 
.. '1'< 

to leave the Consulate (~bid. p. Oswald did not 
"I"~c.. 

revisit the Consulate. (~d. p. s~ 

Mr. Azcue described the man who visited the Con-

sulate as follows: a white male, between 5;6" and 5'7", 

Jover 30 years of age, very thin long face, with straight 

I ,,"~ 
- { eyebrows and a cold look in his eyes. ~bid. p. 56 53:-7 

Azcue alleged that he would never have identified Lee 

Harvey Oswald as the man whd visited the Cuban Consulate 

in 1963. 

J -/'l-.-f 
~ \ ' cd' J.~f.~~, ",It,?( c.I.~"" 

2. A-U::('\ 0 TY\\,...~b,.. DtA'L . ft.) IrI1Ptvc;..,,~;,.<.{,..f ...,.., .. \ .. ~c.~ 
[rt"t1 ,.t(. r" t:.,.'ftd"'~.£" ~i'~ . 

Alfredo Mirabal Diaz told the House Select Committee 
PI' ~N 

on Assassinations) at ~ public hearing~,D9/l8/78, 

the following: 

Lee Harvey Oswald, seeking a visa, visited 
.,'S- J..- ~ ;'" 

the Cuban Consulate twice in September 1963. 

(Public Testimony, AHLEde Ml:rabuL Diet, 97~/ 

7~,;~ i: ' ill?) 
.' .. ~ -- -, - .. . _,0" 

JMr<!i Hirai::ral ecuid no L p:i:hi39int 
--

: .~'~: ··:~':~th~~a@t';~¢:s·OT' eiswa-iei'·sv':i:B·"i-'t;~ .. Jnlt op.1 ned' 

S~\·.·.·· ····.t~iioI;t:!;~ seconMal':albs~atl.,OCCdtI-ed-_6l'l:,S@Pi;~m~@i:: 27, 

~ .Lc()uld no:tspeak English, ' 
! 

.' thou'g,t' fie was the'new' COrlsul;, ~x-Consul Azcue ,c,:, :-

t~. ,', ", 
handled the matter. HbleL' }3.1il.J) On both 

---- -----------~ ------
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occasions there were such loud arguments between 

Oswald and Azcue that Mirab~~thOU9ht tha~ the man's 
. >( ~o' 

J visit to the Consulate was a case of provocation . 

..col]? ;i 61 1. ~. 11 ~. ) 

Though Mirabal caught only glimpses of the man 

he opined that the person whose picture appears on 

Lee Harvey Oswald's visa application was the same 
«. '\,. J{ 

Lee Harvey Oswald who visited the Consulate. ~, 

C. Elena Garro de Paz. 

On October 5, 1964, eleven days after the publi-
f 1( ..... c .. ,,· do. r-;,,' 

cation of the Warren Commission Report, ~ story alleging 

Lee Harvey Oswald's presence at.a .party in Mexico City 

attended by Cuban government personnel came to the at~ 
jO.lt~) . 

tention of the Central Intelligence Agency. ~~JX 7241, 

p.-94, entry no. 43f),.SiiIfd Itt@R'19 dated JQ/S;'64.~ 

1. Elena's story as reported October 5, 1964. 
l~~) 

Elena Garro de paz
A 

(See aPPEhdiH 3 flSF 19i8~~phy:) 

and Deba Garro de Guerrero Galvan, first cousins of 

Horatio,. Ruben, and Lydia Duran, were invited to a 

twist party at the home of Ruben Duran in the middle 
( 'f)o~) ,d(v 

of the week in the fall of 1963. Lee Harvey Oswald 

was alleged to have been at this party in the company 
<l rJ- )t-

of "two other beatnik-looking boys." (U51d.1 

. - --~.-.. _._-
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The Americans remained together the entire evening 
~~.., f'f~ 

and did not dance. When Elena tried to speak with the 

Americans, she itlaS "shifted" to another room by one of 
'( g o~ 

her cousins. (~rtt7) The memo does not state whether 

Elena had mentioned which cousin had not allowed her 

to speak to the Americans.~one of Elena's cousins 

told h~r at the time that (he or she) did not know 

who the Americans were except that Silvia. Duran (an 

employee of the Cuban Embassy and the wife of Horatio 
g'o"l ~ 

buran), had brought them to the party. 

The day after the party, Elena and ,Deba saw the 

three Americans on the Insurgentes, a main avenue in 
glO 

Mexico City. (rgid~ The Garros claimed that they had 

recognized Oswald's photograph when it was published 
~\I 

after the assassination. ~bid.) Silvia Duran's ar-

rest "underlined the Garros' certainty" that the man had 
q',1-

been Lee Harvey Oswald. (Ib~.) ~ 
, ~I~ 

The source of the memo was, ~ce~tral In,-' 

..... ~ttllige~CeAgen~y asset kn~wn by theCrYPtonym~,COOK':F;l~ 
" , .,' ~~-whom_,the, Commlttee 'ldentlfled'-as JuneCobb,Sha~l?\vhile" 

'~,'ift:\~\~[ic~~I5D~ tf-~i'ie.' ,ACCO'idIl1g;~ EJ,en~ ; Ms. ';,~' '.,,' 
~'.. .-

, tiorl for 'a few days,' bya mutuaL friend, aCosta Rican 
y,4 , " 

writer "named Eunice'Odio. (~~jS~~ 
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:g~ 'Flt4~, p. 9Z"j @IlifijPV),) Ms. Garro asserted 

that while at her house, Ms. Cobb expressed interest 
<;t,< 

in the Kennedy assassination. (~) One nigh~ Elena's 

V. fif. ' V sister Deba, who was visiting, got drunk and told the 
(lI f/~ 
V t v whole story. (~) , Claiming to be a CIA agent, Cobb 

\,....J-' R ~/ suggested that Elena and Deba go to Texas to tell their 
'\~ ~. ' " q'11 

P-~~~ story. ~.) Elena stated that when Cobb's suggestion 

~. was rejected, Cobb stated that she would arrange a meet­
li/f')( 

ing with the CIA Station Chief. "tWlib tOit '$COLt="W'E\d;!J tbe_ 

M~O elL} SeaLiuh clYrt¥t1i±lI lDEaL) The meeting did not 

~ccur b~cause M~. Cobb was asked to leave the Garro 
11 J'7 

house evidently because she kicked Elena's cat. ~ 

notation on the memo says that L/l never 

regained contact with Elena 

The~~~~~f~memo was not inserted in either the 
~ 1.1 

Elena Garro or Lee H~rv~y "oswald, .,~~(perSOnali ty)' file~ 

~but in.'alocal:leftJstand,c::ubapc.project file. The, Com- ,,' 

",,' ,,' ".': mii~e'~~~~~:~:i~~~, ab~'~t,C~he~:e~6'\Erom ,Wx~7'i4l, ~a -¢hrono'Io~ 
:;;Z7>giCa1his~c~i';' of' the o.swaldqase pr~J~;'~dbY~~ 
, :" ';(?!;r::~e }or .. the CIA in'19~.') ,The memo was found 'in De: 

~--- Ir.V - . 
cember~'!o:65~~41' Ji", 94, G'I~~Stanley 
%latson,lt~~'YA marginal notation on Vilx7241 '5- -' 

NW 66~ Docld:32211185 Page 22 

-1 
1 
I 

1 



i . 
L 

NW66~ 

22.1 
- 'LL-

~2..~ 

says, "\vhy \Vas this not sent to Headquarters?" (p. 87, 

CIA # 714. ) The Commi t·tee has been able to determine 

that the memo was forwarded to headquarters shortly 

thereafter. 

l' October 12, 1964 CIA Memo for the Record 
--f C.I~ Mt.~\C.O CITy .5-\-~+'ON\5 

On October 12, 1964 the'VChief of Covert Action, 

Jim Flannery, wrote a memo for the record reporting 
hi.& 

that Elena Garro de Paz had told~story to Eunice 
~t.~ 

Odio. ~he Co~~ittee has not been able to determine 

had LEJoJ.d 

_"~, 

'.-

';an~' <~he sf6iy, perhaps because it is' third hand;· dif- .' ~_ 
, . " '-" . ,:ct5+A~~s. \:h~-r' .. · 

fers fr'om~th-epreviOl:\sstoryiri two'areas :'Vth~ party . < •••• 

, " ",:. . .', . As o~£o+o " A Nt:) i""h~' 
was"at the'Cuban EmbassYf~·t-* Ruben Duran's; Elena . 

talked.to.a Cuban Em}:)assy offiCial~,~-t~~.g of her 

------~-----------------------------------------------.~====-=~~==== 
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cousins about the three Americans. 

Attached to the memo was a note" from Flannery to 

the Chief of Station, Winston Scott, which read, "Do 

you want me to send the gist of this to Headquarters?" 
CW"<­

Scott then noted that the memo should be filed. The 

file indications show that the memo w~nt into the Oswald 
<if' 1 

"P" file and the Elena Garro "P" file. (Ibid.) 

:3;:'~NOvember 24, 1964 CIA Informant Report 

\1fr"Ii\-" 'yJJ > On November 24, 1964 a Central Intelligence Agency 
'J, . .r3/ r', . \.: . AQ...i-~ ~ l- "is " , ' 

". ~~I+Ial'l't:::. (~jE)'ti'S'&4§'eTe'C t'weownri' t c-e~Il Ufl'9:'5~ to 

(~ . ~ ~'~ v~. )\"'1 d'eEermlne tHe ~~~ ;tV iU8ilLt'ty 
'I , 

.. ,,- t. n&t appeaL iii allY eft{" f~s) reported 

rt' r f:r;.gib¥~~t-t-=;;.t.o -i~f.rIe~=· ~-($1:g5:!~'Gg, 
~'.~~ . ~.L .*,A~) 

~ f\J flS.s i:, T, / 'iI'!>O 
derived fromV"LICHANT/l? WaflIg 

, 
I " 

I 
i 

\ f~ the Commj.zt;t.€€ aeLeitained that Llic-.Q.Ilt asseL's true i 

.( i" v \.0 " -I 
'\ . "\ni:I!m'C \NUS Hunael Ca'9!v±110. "Elena clurms ~~ d9¥ fol- .. I 

vf:l .... ~ $::a:::::::tz::;;b:::~~~'~':~'.'~ 
.. ,,·.t\-~4 ~l~:.[j~2'iI[Lbe, .'.2 'i,. H 0 'i>Th;Jtii,,;""'''':.+ ':' .. ".~fpn... . .. ,. ···.8 

::::1j~ti'i@:~Q8l 2~..v4r}io~) '1h.~.h~t6r][[a~;t· ;ass.~rted - tha.t .. c.-· '. • 

, ,_ :_:._ ~ _.... • _ ., .-. _. ~'.' .", ,- ~ •• " ":,_. e', r' . < • _. ,_. _ ". • , 

(j(3 I 
from Elena Garro.·~~@~et·Co ','E'rr@ -~ ...... 

I 

'.! 
, 

! 

I 

.. ~~==============~J 
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~ @fElHE ~:s, 1 :'..~·S7"6:4 j e IA N-€J'?5..S<fJ~ §~~~ I, 

~?~r# 10 h S![~! WS; ¥~.) The ~-ibf~~O 

s~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~ n 

(Ih~) In addition, the informant, claimed that Elena ,,~ 

also told her story to an AmeriCan official at the 

Embassy, who claimed to represent the Warren Comrnission.~~~ 

(~Q ... ) The Chief of Station noted that he had asked 

,i '.r3} 
LICHAN to pursue the story. ~.) but there is no 

; ,\.-~.J...~>.I.....\-\"'~ .... II .. ..,;~J --ti-- ..... \. 
indication thatfhe ever ct"JItt'fl1ie@ with ~ request. r{$\.1 

...... \..e 

(11.£91 ~~~-£.aSlS"i4?:fea QI~~n.t.s.) 

Q,A~(U> 

November 24, 1964 ElencY~eting with Mexico City Legal 

the 

Attache pfficers 
~r-((?,)( ~v.J, 

Elena and her daughter'!iaM .t.GJ.-d their story 
cJ2"NOVt.""S611t. l..Y, ,C,{Pt..( !'''!>~ 

Mexico City· Legal Attacne~ (The Legal Attache 

to 

in 

., " I 

, " . "~i 
, ~";.a 01 !~"-.~.~~~~>.L::~;:::)~~J*~~1 

---:: .-'",,:.;~., .> 

The'age~t wh~ wrote the' , 
, , 

.')" noted-th~t'Lee'Harvey' . . ..--

~ OswaidcQuld not have' been ~iden:tical .wi ththeAmerican' 
-'.-:- ',- ".-;-

. all~~edlyCob~ervedby Mrs~ Paz at theparty{~this party 
-". j 

- .-.-~- - ----,------.-:...------~-----~------
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~ c--- ' .. 
were held on the evening October 2, 

4'>1' ____ '______. ~I(" 

196 T:--+F-BJ:.,_lD 3- 8 25 555 Report, December 11, 1964 entitled 
~'--'-.-_~o 

Lee Harvey Oswald, p. 1) ( ~l$t"'_d.Iit+i ___ ~ 

~~)s:~§"*1§12Ji~~~y 

~1+@p~~~l§gt!E>~~ 

~ 
Elena was questioned regarding the identity of 

other persons attending the party at the Ruben Duran 

home who might have been in a position to observe the 
~ .. ,\C~ 

three Americans. Elena stated that in the course of the 

party her daughter met a young man named "Alejandro" 
<;$'1~~ 

at the party and danced with him. He was apparently 

quite smitten with the daughter and tried to call her 
¥'-t" ~ 

on several occasions after the party. (Ibid., p. 3) 

The daughter did not take the calls and as a result 

~N 
"Alejandro" wrote several letters to the daughter. 

{1si~,; p 3 ~ Ms. Garro exhibited two of the letters, 

as well,as,a business ,card which i~entif{ed the young ',", '~ ... < "" 
man,asArioAlejand:(o Lavagnin.iStenius.-H-bTd. ,~,p.'.3,~ ,~ , " 

, ' 

')rheie,~,t~r ~'which"~1s ;,~'~~r6 :sal'd '\;iii~-thef:Lr st wr i.~~ 

"'-,-: ',ten. 'bytheyoungIJ\an-'t;.o he~ .:daughter ,bore,theda te- Sept~em'-:-. 
, .. . -: '. . - - - '.-~ . 

: ber -i,.:19.6.3 and, the 'Me~ic()Ci ty: Post Qffice postmark~~*tcl-
gil II'..,.b.lrrtl ' . ' -~ , 

"Sep-tember 2, 196{~ '-T;lhenI\Ms~ GarroJ~~he 
Thi.s (A)AS pD\.,)-\-t.d oo-t- -To' ", 
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" 

, . 
I 

commented that the Communists probably had facilities 

~~~ 8V? ' 
for falsifying post . (:Eolwis::iI:zs' 

To investigate Ms. Garro's story further, ~ 
f~prULI\.l"A"T\vt..s rc-ot"P.. -\-'--t. 
L-f..&A-1.. -An ACHz:.'.s o~t:/C:.L 

'-Federal ~ureau interviewed Ario Alejandro Lavagnini 

/ ' 

~ 

riB' 
Stenius on November 27, 1964. 8bid., p. 4.) Lavagnini 

recalled that there were approximately thirty people 
__ ~ i. \ ~"'7 

at ~ Rub~n Duran$party, few of whom he knew. He re-

called having met a Mexican girl who had recently re-
c&~o 

turned from living i~rance. He was unable to fix the 

date of the party, but felt it was porbably early in 

September because of a heavy rain which occurred as they 
'8' ) I 

were leaving the party about 2:00 a.m. (Ibid., p. 4~ 

~ ~ l D v-> 2..R."1.-
Lavagnini ~~ea that no Americansvpresent at this 

party ~;re was familiar with the physical description 

of Lee Harvey Oswald because of pUblicity following the 

assassination of President Kennedy)but otherwise had 

no knowledge of him and had never seen him except for 
~~3 

news photographs following the assassination. (;J;M&., 

: A" ,'" 
¥. ',4"":) L\ivagnini \vas the only person interviewed by the 

~:~ll~"}~~.~~.#~~~ift'i~~~.~tS..the . Durap ,house in the~ Sep~ " 
." -. ," • '<'-. ".:0 • :-~.:;-

, '~.~:~~ ~:·:·~t.eiul5,~r=0c..~obei·'t.~in~ffamet.~·,:; . .L ,.,,' " "e" ' ,. 

__ 0 ,' •• , c.LTh·~r~is,-no;··in:clicati~~ ~> th'eFBI·.documen~ 'that 
-.:-- • ~ '. - "<. 

'thi s .informatiori\~asgi vento, the Central Intelligence " 
.' ' 

. ~~~:, 
_, Agency's' Mexico _ c{ty Station. (A J;.eViPlol of CI~les 

~~--~----------------~--------~---------~--==================~-
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, Charles Thomas I first ,Meeting with Elena Garro ~ere 
. Lee Harvey Os\vald is .z{iscussed, 

\1{'/'; 
On 12/10/65~Charles Tho~s, a political officer 

at the American Embassy, wrote a me~andum about a con-
. . <l:) 

versatlon wlth Elena Garro de Paz. (M:A:==#3'86 &67, ~'m 7241 

F.dil>t:F:':t No. 4~, p . ...o.-~f1 F~'O. 1~) The meeting with 
g$"*, 

Elena had been about other matters but she mentioned 
~ ';1 

knowing Oswald. Thomas noted that she was reluctant 
~~~ 

to talk but did. (~ie,) 

Elena's story reported here is the same as that 

given in the Licookie memo dated 10/5/64, but with 

more details. She said that General Jose Jesus Clark 

Flores (a friend of Ruben D~ran'~' Silvia Duran, 
~~~\\D c.p.("\7~\\\c).() . 

Eusebio Azcue, (a pro-Communist writer-friend of the 

DuraJJ), and a Latin ~~erican Negro man with red hair 
~{.:; ~ 

(unidentified) were at the party. A marginal comment 
- .', 

'bythis entry inWX:-7241 says, "How did Elena know 
. g-~~.' 

about a red-haired Negro?" Elena also .told Thomas 
,". -< ~-•• - • _ •• " •••••• _." 

-.c::;: .. ,; ':- """ . __ ,:.;"'~;.:~.;::;'" .. ""'- :"" .. :._,.,. __ ,,~;-- .... ,, ____ .. ~. -".;'-:-'-:::-:";' .. " __ .~:,c.~:·.< . .::c .... ,;_.,'".. ':.: ~_:~;::::._"""". __ . . .' .. , _.. .. .. 
. ,,' ;··;that -she had 'later"learned"that Silvia Dur·an·had been."',', 
<J,~:", . - .' '. . ..' ,:. ,:~'" L_, .. 
. v',Os\~a,ld ' s ..... mistress .~ihile·· he'wasthere·. iI

-· .• JA . note.bY,th~s 
.0 ~_. ~.' 

. '" ".; ~ " 

' .. :> ~J'-~e .. n~ry>~ VJX-724~: say~ ;~"Howdid ,Elen.aGarrO,kno", a~out"L g~X;' 
-"-. S'ivliabeingthe mistiessof' Oswald?? Thisis~·965. "1~" ' ... , 

Ther-iexico City Station did r;ot hear about the Oswald~' 

Duran ."affair" until july 1967 when a ,CIA ~setlLIRING/3.J 
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Elena told Thomas that she and her daughter had 

gone to the Cuban Embassy on November 23,' 1963 and 

shouted "Assassins" and other insults at the Embassy em­
~(.q 

ployees. (MA :n:~6 587, CGk'1241, DH~T No, 125, p . ...gl, 
AC~L·fPJ.k0 

Ci:&:~7Ml) /"What same day) a friend, Manuel Calvillo, 
CrAr("i)';:; +kol,)~~T .. . 

her daugh-+0 lot:. -7 an offlclal lD the Gobernacion, took her and 
i" r"' 

ter to a small hotel in the center of Mexico City. ~~iliG-) 

e., ~\v', \\0 t:;:\~5\JI '" ~,.. ("(,0 ANe\. "'-~(" ~Aucah+'£~' 
~ey were kept Vthere for eiqht 9-ays under the pretext .~ g"c.(. 

~,.l;.~~:S~.:? P),.'/S' (~It 1 b f (""",,,,..1,,1.>,..$, 

. that they \verElO in danger~ (~) Elena claimed oe-
~ told Calvillo ~~r story A-ND ++'A+ sl..i.­

I!v+hor\+;~~ A-\- +'-'t.- U.~. 
ilvAIV+tA+o+t.\\'ltto the America~EmbaSSyf. (I~d!ti.. }~~~;Vlill~ dissuaded 

~\'1 t;.vr -,,(;3/ . 
her by telling her that the American Embassy was full 

ql...8' 
of Communist spies. ~bTd.) Elena said that some of 

. the other people who had been at the party were taken 

to 'Yeracruz where th~y were "protected " by Governor .. 
. ,' . -'t-•. ~: <~l..'~' ..... 

. . ~;: ... -LOp~z~~Ar'i~~'" >·"tJ~bf'd .--.;"---

S~_5I~"1.fi~Elt:dgaf-jQn:of _~~~z'. 
J .. "" ,.."-;. 

··a..l'-Q~p-~~)~ . She said that-Ruben Duran, . reportedly 

1 

I 
j 

" .. =,~ __ = .. ~==_==~~~,-:-:-~---.--,--_~ __ J 
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"protected" by General Clark Flores, was very prosper­
~7o 

ous and was driving a big car. (.QIAz ire§S6 3B'1, Wx=-7~1, 

Elena also claimed 

that Ruben Duran told her months after the assassination 

that he was not really a Communist and that killing Ken-

nedy had been a 
. $?I criR! 

mlstake. (~~m~i 

==.;.;;...-.",-~S~m)i}"'l@ ~ @ i ~a ~==B~FP€tc"a'i#p.~a z ' 

Al J!t~i!iJms . ) ~ Ruben Duran claimed he had 

no reason to tell Elena that killing Kennedy had been a 
<?"7t. 

mistake since he had no involvement. ~ ~ 

Charles Thomas circulated a copy of his memorandum 

concerning Elena's allegations in the American Embassy 

including the Central Intelligence Agency's Mexico City 

Station to aid them in their inuestigation of the John 
1',:) 

F. Kennedy assassination. ('1'flO gOBSS SSl.@-€i3 G@~e 

lQ,~};Pd:1!5 nE!:X t~ti'ft§i;f4oehD1E!1'la:6a:L£ O. ' 
'-' - - •• • --. > ",~ ~ -.-'" - - " : ., .:.:~ ,. '.:- • -

~ - ,. 'of ~ • 

See--
. 

:', '"-,. -
''' ... -.,., - . -" ,-

an ima~ 
,,-" ~·1~: 

'ginatiohsheha's !-i!"., Sh6uld·wesendto,,~eadquarters?" ' .. 
" " '-" "'~'~'~~",,,~~, , .. ' ,. '" .. 

The, Qffj.cer ~'replied: ,-"Suggest sending . There have. 
, . 

, ,'been 'stories~ around ,town' about all this, . arid Thomas. is 

.'. -_ .... - .. _----------_.---
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not the only person she has talked to ... If memory 

serves me, didn't LICOOKIE refer to Oswald and the~ 
f{, 7 ~ 

local leftists and Cubans in one of her squibs?" ~ 

The Mexico City Station caL~ed the information in 

Thomas' 12/10/65 memorandum of conversationdto CIA 
~ 

Headquarters, (~ ';@rj!'sftt HC2.afCO (!;~I?y='t:~p@;s;l;,Qr, 

The cable reported that Elena's story would be checked 

with LICHANT/l, against the production from the Cuban 
ii1 

surveillance operation "and other sources." ~) 

Winston Scott wrote, next to the routing indications on 

the cable, "Please ask Charles Thomas if he'll 'follow 
~'7~ 

up.' Get q1:les tions from Ann~ G. ~Al1R~Oodf 3 Lure) . 
8""~ 

Please let's discuss. Thanks. II ('I ''1t~ 

After the December 10 memorandum of conversatio~ 
!81> ~~ f 

Winston Scott (C~cN;4S€liiilt~m) and Nathan Ferris, (f:reess9r 

toe 1 ~ ~DJ1ea;as &R-as L@~ }lkt~!D1i:Ii HcmiJ80) called 
<t Y)2.. . 

Charles Thomas for' a meeting. .They asked him tQ get 
. .... t"&'3 

-.:a .more·· ,de'tailed account 6f Ms~·· G2t:rr'0 .'? ' story. Atthis 

c ,rn~;tihg;l'~n:3ton, SG~t tU1a·d';i~.~~ ea~~t~~t'thE[Bi . had '.' fu 11 

,c'-~re',s~?~Jr~1..~~X.',·:~~!.~tn.y :further' in~~~(igat~onin the, 

ge~St1i~Ailti:~£kQwQ1lSl-I;Js~~~h@ffias .~"., . 
. '" ", 

. ' .. 'tr'i~air:t+l?7= k~~ rcH.£(l!, .0 re::. .l.Q.6,.fjl; .. @FK ~0c=;"if ,7 . ~')c, 
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1965 

3 D -z. 
-.~-

Thomas met with Elena again on Decmeber 25, 1965. 

O~That~dateJhe wrote a memorandum of conversation , 
which provided a much more detailed restatement of Ms. 

~ %W~ 
Garro's alleged encounter with Lee Harvey Oswald. ~ 

Elena admitted that she had spokento two men at 

, \.~ '7. the 
, . \'If- . ~ ~ ,,,,,,", --t"--I 
~ J' J {_~~_,_m_~_~_ £ttCet::!i!~ oeClH!&~ 

<If'''" Embassy, "presumably from the Legal Attach~~") Office . ...:: __ ~. 

SiR: 1~9R1~ 24 ,/;(364? See' \, 
'----~ ......... 

/(' . 

, supra, p. ) Elena said that she did not tell them 

the complete story because "the Embassy officers did not. 

give much credence to anything she and Elenita said." g~7 

{€f-EA Nos. 513e SS3_VIE 724"'1, EllU, #=4 . .17; Fl. 92, GI}'; #71~.) 

She stated that the party had been at Ruben Duran's 
~Il~ 

home. (Tbid. ) 
$'(; 

party. ('iObia..) 

She was unclear about the date of the 
.11-.t. +ho~1--. 'T 
Vlt ~&S ~ few days before the Soviet As­

h.,.J. \YL£IL> A 

tronaut, Gagarin, visited Mexico; she thought that this 

would'put the party around September 2' or 3,1963.2s'~.a.~) 
. ". "7 -' • - .-. . . -. 

. .. 

··.Shebe·liev~d tha tthe ,party was on ,a MQndayor 
. """". '.' .' ., c .. " • • '. ' •. ~-.:.~' ' • ,. .. ""4, . ".; 

_.'. "'" " '.' " . :'" '-.c.:.' . :. .' . ' .":' '''~'I'''~:'' " . 

odd night . for' a' par:ty~. (~.-). 

·cou:i~:":;~t::~~c~~~·he~·'~~lend·a.;':tQ' :~e~}~'sp ,·he~:memQry<·at.:: .-.'.: 

'-~~e·"~i~:' '~f ~~~. in;er~iew b~C:US~' the cal~ndar \vas· in:'a . '. ,. 
,,' "'-" ' .' .......... , - '.';' ··<&1~', . ' ... " 

desk ·that -had beenst~red away .. ~.) 

-- . __ ... _._-_._-----------'----------...--:.-
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r 

During the conversationJElena described Oswald 
t:t1~ 

and his companions. (Ibi~.) The man who she thought 
"iSc,~ 

was Oswald wore a black sweater. tTbid-.)· She said he 

nJ ~1~ 
was quiffl "and stared a lot at the floor." (4Jed:a-.) One 

of his companions "was very tall and slender and had 

long blond hair and a rather long protruding chin." 

(~~) Th~ther companion was also tall, with short, 

light brown hair and no distinguishing characteristics.~~7 

(~~. ) The three Americans did not dance or mix with 

-the other gues ts .<tqI~. ) Elena saw the same three 

i"'~ 
men on the street the next day. (~.) 

Elena was certain that Eusebio Azcue, Horacio 

Duran, Silvia Duran, Lydia Duran, Deba Guerrera, General 

Ctark Flores and his mistress, a doctor from Dalinde 

Hospital, a young American couple who were honeymooning 

in Mexico, and several other people were at the party. 1~ 

(I~.) She said that Ricardo Guerra, whom she claimeJ 

converted Horatio Duran to Communism, and his wife, 

~ ~locastel1anO;'O\were s~pposedtobe at the party 

., .. t~--~':;~id: not; a t tend ~ -( IbId. ) '. 

-.::;.< :EJ,ena::al1,ege9-that>the red~ha{fed.' maii arid: Emiiio . 
s ~ 

~_. - h<' •• ;' 

~~t ai~ano~her'~~rty 0h~r~Carballid6-indAzcu~ :~ot 
". . .' ..' . '\~'\..'. . 

. aheat.ed argument about .PresldentKennedy .. (Ibia:) 

'----"------ ------------------
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came to the conclusion that the only solution was to 
. ~~K.:NNt.cA'I) 

kill him.,,'CIbid.) Elena was not clear on whether this 

party was before or after the party where she met Oswald. 
qa(' 

+h($ N1.v!.~ 
~.) Eusebio Azcue stated that ~ conversation ~ 

/~ ~61tY rv ~ occurR~D, r-

NW66~ 

Elena reiterated that the incident at the Cuban 

Embassy, where she and her daughter shouted 7ssassins," 

" etc. at the Embassy employees, occurred on November 23 
"'O( 

at or about 3:00 p.m. (Ibid.) Elena and Elenita were 

driven to the Cuban Embassy by Elena's brother who was 
1o¥ 

embarrassed by their behavior. ('T':I:"r.r'd.) This'occurred 
.., 0' 

before they had seen photographs of Oswald. ~cr.) 

Ms. Garro claimed that later in the day she and 

Elenita were visited by Nanuel Calvillo who t\'tOld them 
~ 

that they were in serious danger from the Communists 

and that he would take them to a small hotel, where they 
1 " .. , ')/C> 

would besafebfora few days .~&Ls(t. ) Elena said she 

., ·:~:";tr,~~ted,"~il,dc-b~i{~":J~(~{:cal'~i'ii6,'b~cause;'h:~"\-:;as a •. ·k~'own", 
. ...... ". ',' ······=~I\ . 

" ,\Hid~rcovera.gen:t':for::.the Mexi~o 'Governmen~."U~it1. ) 
. .. "." :': .• ,·'cc " . 4'\.;.-, 

~;Hewasalso~:afriend()f NoePalomares:'CLhe riiit:i::sLei "6.£ 
. ': iJ~. > ',)/} 

. ::r-iirittigI a tie1.tr)' and ;President' Gustavo Diaz ·Ordaz ... -( Ibid~) 
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, 

Calvillo also told Elena and her daughter that Silvia 
i't( 

Duran had been arrested. ~.) Duran's arrest was 
"H- +hA-+ -\-\tv...~ '(,>" f~\ 

not public information 'en November 23~ 1963~t I 

Elena could not remember the name of the hotel 

so that same day (12/25/65) she took Thomas to the sec­
~I(. 

tion of Mexico city where she thought it was. (Ibid.) 
"11,1. H(;>+-~\ \(Um.l)t\J+ 

They found the hotel;:~'(~.) Elena said that she as-

sumed that Calvillo had registered them as relatives or 
Frt>"'" SAN LVIS Pc:I+AS', 

friends~,iI6i&. ) They stayed at the hotel until the fol-

lowing Friday, November 30, 1963, hardly leaving their 
t\1~ 

rooms. (.:;j:E~b""I~·dM-."')- +See Legdl: ALLaehe R~~HL, p. ¥E>r 

Elena claimed that while she and Elenita1were at 

the hotel they saw the photos of Oswald and realized 
q 1.0 

that he had been the man at Ruben Duran's party. +Ibid.) 

When Calvillo visited them at the hotel} Elena t.old him . 
hi,C" 5+0"'1" w\..~c..~ :Sh~ /"$\A'h.J. +0 CA\V\\\O, 

that she wanted to report ~ to the American Embassy. 

.. ..2.Ft'l/N.~ h . 
Calvlll~ dlssuaded her by SEatl~ that t e Amerl-

~l.l ' 
can Embassy was ,full' of Communists . (RieL) Elena stated 

that when sheretqrne~ home, 
, h.'i.C'" \;.oUS£ ,!h1, 

,.Vl~re_postE~d outside yo, "_, .. , ' 

,-
,'." 

Elenaalle'gedthat after' she~returned home' she. saw 

her sister, Deba 'Guerrera i \"ho had :i.ndependeritly'cometo' 
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approximately two months after the assassination two 

"Communists" personally warned her never to reveal 
, 1.", 

that she had been to a party with Oswald. tlbid.} Deba, 

consequently, would not accompany Elena to the Ameri­

can Emb<;l.ssy to tell her story on November 24, 1964. t=,7-f' 
-'------~--

Elena stated that it was "common knowledge" that 
"1.(.I~ 

Silvia had been Oswald's mistress. ~CIA Hos.- S8€) ~ 

,,~ '241, Elfi¥:l?J' #127, p In CIA JI;:lPiE9.) When asked who 

could verify the allegation) she could only remember 
11.1 

one person ",ho had told her this. ( .... ftj ....... l""'cr.-.) Elena claimed 
'11 ~ 

that person was Victor Rico Galan, a "pro-Castro jour-
1'21 

nalist." ,..rI'I"b ...... i ... d~'.) (Vie:L6£ R±ae6 r5~:M;-dea:t1. 'the Com-

•.. _' _~,-:::x.:.:·._:; "'" .-"'-' 

•• d.~~~,~~C@~~Q~> ~~~, •• -19 ~_ §'~mt'ieth¥j)~l~na~ou~d ~h~r_ -,c~< .• ,. 

-. -,-,'>'lenda~"'~ri.d':~e~o~'stru~ted 'th~ date ',of . the'· ~a~'ty' as ' ., .. -.' 
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~JO 
late September and no·t early Septembe~..e-H!-f!J(jg. ~O·-

mas went to Ferris' office and infbrmed him, Ferris re-

plied that Elena had given the late September date when 

she had originally reported her story at the American 
'I ~ I 

Embassy. (FBI Report, 9/30/69, pp. 3-4, JFK Doc. No. 

However, Mr. Ferris explained to Thomas that someone who 

had been at the twist party had stated that there were no 
., ~ 'L 

Americans there. "'(IT"'Ib~ld~.) Hr. Ferris did not tell Hr. 

Thomas that Ario Alejandro Lavagnini Stenius ~i"5 j7t§=> 

~ ~4.. intePJl® had provided this information in 1964. 

S~; ~ ) Mr. Ferris suggested that it was not 

necessary for Thomas to pursue Elena's allegations since 

he cons:i:'dered the Oswald case closed and had heard all 
q~* 

the rumors before. (FBI ~ej!£jm.; e p;(i)~ke9; pp. a:A; M:iiK 

Q-8::IiiI@-• ..-lIl~iIlI''I'''.-cr-

"-. T "'-0 """ ",.~ 
':N'l:e ~tiSl .. te DepartIR€lnt. forwarded (the same day) a 

\.....: copy of the'shart~s TnGmas memorandum to the Central In-

.~+, -; '. telligence Agency" s Mexico City Station to aid in t-.R<e"i"'Y < .J 

. . ..,.,,p-;,.,j ftl investigation of the' John F.' Kenriedyassassination. "'l>S"" 

··:~'ori·:th~L'.fl~~\:· pag~L~:f:t}1~,\nemqi-and~m:;bf_Co1vets~~iol}<" 

~ 't)~ ll.,''i"r)e "ri&:::(.s° 
", ~ 

", " . 
~. , .. + oJ .. ~ +.U ...... \ ... , vf' c....., 
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7,.December 27, 1965 Legal Attache Memo to the'United States 

Ambassador re Elena Garro 

., .. -' 

On December 27, 1965 Nathan Ferris wrote a memo 

to the Ambassador reporting that Elena and her daughter 

were interviewed on 17 and 24 November 1964 by the Legal 
~?>~ 

Attache's off ice in Hexico City. ~eR'to LO 'Ene ltILibas3"a'e1or 

~Fe~"F%±::ea,@JIC, 1*¥N/6S, CIA-# § 7 g'"i'= W~-7 2$1, 

E~429-; F 04, CIA tl:jl2!."t The memo recorded that 

Elena and her daughter had furnished information simi-

lar to the informa+~ ~eported in Thomas' 12/10/65 memo. ~p, 

(¥W±~) The memo further stated, 

"Inquiries conducted at that time (Novem-

ber 1964), however, f~iled to substantiate 

the allegations made by Mrs. Garro de Paz 

and her daughter. In view of the fact that 

Mrs. Garro de Paz' allegations have been pre-

viously checked out without substantiation, 

no further action is being taken concerning 
. 9'/d 

h~r recent rep~tition·of those allegations. ; 

"':-:--~i::;J:i::~'{~~a1 Attache forward~d'a't:oP}"o{ th~~m~morah~ 
-'--- • - •• "-.-" '0' .• ' ,_,. 

,,-,~ ~" 

-', "-' " . . . .. :,-.:>~~'-".~:;:~--:'" "_.- . -- ~. -".". : ... ":. -; " .. _" .'- .... :- .:.- :"""'-

., "".~.~~~n1~:X~'~'='¥Ji;.~ent~~1:}~tel1ig~~~e, Agen~y '~:~~ex~coc,~ty~ 
........ ':','. StaJio;;~~"(':¥llC IIU'~lSe·. 3elec L 'C8IUIlii LLcE 'has' cl~~in,ed 

,'tiolS:i!'T.lte 'copy was fo£waLdetl~ri-orto~O~~l/~~' 
.. ~~ ...... . 
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r~9' 
A cable written by Anne Goodpasture on December 

1965 reporting the Legat interview with Elena and 

/ 

. the Legat Office's failure to substantiate Elena's story 
. ' 1q~ 

I was sen t to He ad qua r t e r s . f-l(I"+'1""e"'Illrro~ff"11"'T"10"'Ili""l -l\f'>""'!e""xriiT"c"'O'r-fe"'l'"'t~y--tL"'o...-.l;-4::.h e 

'.­-,- .... 

/~ 

D'f'Lector, 12729765, MEXl 5}41, cIA #S7S;. wi )241 Eliery 

~3Qj F 94, CIA #721.) The cable promised to keep 

Headquarters advised if any further information .w9o:P@ <--I ...... ..; 

''It( 
w develop~,( 3!ki<a-'; ) 

LICOOKIE's 10/5/64 memo is attachedtc the 12/29/65 'c...p.'oh ... (,b.J) 

vJX-7241 explained this in a marginal comment, "This 

document byLICOOKIE was. not in (Oswald's file), but. 

;,vas copie~ from (a, proj ect 
. . ''1," 

file) and attach~d to MEXI 

5741;·":'49. Dec ... 65 .. ", (~bid=:=) ,.- .. ~.-:; 
. :: .... ' 

• '.-." • '~: > • -"" - • < 

. c':,,.:,!' ;'::'Wn?:~'e': st~pled tothis.~ ciible·by··A:li~:ric\ihi.t'e 

Garros' have·bee·~. talking about .this fqr a long !=ime··· .. , .'.:: 
- .. ...... .", If1.""" -. ". . ' . 
. and she is said to be. ext.rerriely bright." Anne. Goodpasture' 

----------------~-~. -.--.-~~.- .. - =-.=-~-=.=-=.-=--=-=-.=="=-=-=_=_=__ -= __ ~ .. =. -._=,-0.---:---..,,--_.-1 
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r ~ 

wrote that the FBI had found Elena's allegations un-
I 

substantiated but that "we will try to confirm or u 
~,/o 

refute Ms. Garro de Paz's information and follow up." ~) 
t1 Y? 

\'V'in Scott wrote, "She is also 'nuts.'" tr'biE1. I c.;E!I"C%j&74) 

~ CIA ;( ~ves tiga tio_n_o_f __ E_l_e_n_a_' _s--"-£l_l_l_e-,,,g'--.a,_t_l_' o_n_t_h_a_t_:....t_h_e_R!_r_e_a_t_e_d_ 
~i-"" ~~t.l.-

"X JOlsturbance at the gUDan .Embassy on November 23, 1963 

On February 3, 1966) AnnM Goodpasture forwarded 

Thomas' December 25, 1965 memo to the cuban section at 

the Mexico city Station with an attached note asking 
~+4- S~cJ..~"'-
t:-h-effi to check whether Elena was "seen creating such a 

disturbance as they claimed in front of the Cuban Em-
a"'O 
7')~ 

bassy." (It is apparent that the Mexico City Station was 

pting to either refute or corroborate some of Elena 

Garro's allegations.) 

Cuban section officer responded, "No bells 

ring with me." Another one 'wrote, "Me neithe'r."The 
" ' . • q{'\ 

",third officer' w'rote'''No . .pictures ,.ei there n, REbid.,) 
- - •• - .... ::'. ~ •• < •• ~:::~.~~? '.- :"~'.~' ..... ;.".. .'.~ 

':1~Ther¢;~f.:h()_:~,n~frc:aftr~n"~~haE:t~e Fe~~~:.~tion ~·'~~~ht?-'··in··,:'·q:(:.t~,' 
'~., .• th~ tuba;;i~'assy~~~i'e~' queried'about'Elen~'is ,a'liegati~n .(",) , 
. . .. ~- -"' '., . . .. . .' . ,- : . 

I~.,"£h~t:th~re .. aren6~ ,pictures is 'reasonsable 'since 

Elena claimed that th-e event happened: 1) on a Saturday 
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2~ 
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at 3:00 p.m. when the Cuban Embassy was not normal.ly 
tf$~i.i. .s£c...","IOI\.):U:} A} 3, ABt>v!,~ 

photographically surveilled; and 2) the "disturbance" 

occurred inside the Cuban compound. HSCA Examination 

of the CIA Cuban Embassy photographic surveillance 
1 ),C/ 

showed no surveillance on 11/23/63. (~sHi@a Sbin-

~ ji of 3 taft I{evlew of CIA DOCctItt6Plt.S;; i uPldGi:ted t p. 3 t 

~.) :J L... ~ .. ~ +L.:t:- ~ 
~ ,...A . ....l...<.. ~ ~ ~-::?-
~,~:.. ~, q Legal Attache 2/23/66 Memo to the United States Ambassador 

Regarding Elena Garro's Allegations 

On 2/23/66 the Legal Attache wrote a memo to the 

A111bassador reporting that "extensive invest,igation" 

failed to disclose that Oswald had traveled to Mexico 

p~ior to September 26, 1963 and that no information had 

developed that would show that he had not been in New 
~:) ;' 

Orleans in the early part of that month. ~M~~Be~il~t6~f~_fPR6wm=~1~e~gat 

to AmJ3a6"Sael:@Jf, 2/23/€jG,:=@3i!>f'~ #5"7"1, wx: /241 Entry:::::r.r.:l5, 

9IA #72 &. ) The memo reiterated that no further ~\ i,,\~ 
....,. action was being taken by the FBI bec'tupe 'Elena's alle-I. '.. " " . ".. ' , . /1:!i1 -iI)l,. .. t,h '1 ((. : V,.; >1,gatlon~ ?ad not been' subs-ttantlated. ~.J The Legal I 

. V )f~I'Auache'forwarded aco~y of this memo'~~-the centr;l··In~.·. r-",&",--"'-<, , ":1 
(\ ,~,). te 1 ~i ge';ceAgency • s Mex ico city s t'a t.~on1*f-,ojie HO tts« s~-u' 
;? ).l:ect Cotmtii~ te",,,,, 1\0 "as s ina ~i0rt5 has!>"",!! ""ab le-to , . 'I 
\~V" ,~B-.., ',de-termi];l@ "Ren Lile' COpy was forwdlded_L..o~e-CIA.) , A" 
y, .J ~ "'r"",·"J Il~c.co.;. ,'~' ' 

(

( , ,,,,,,' marginal COlTh-nent made b~ S96?~,e-next to this 

" " I'vV entry in \rVx-7241 says, "How can it be ascertained that 
r-r 

'I,LL J\:,,-

NW 66-&00 Docld:32211185 Page 41 

I 
j 

I 
I 

i 
J 



'- , ' 

liD . 2'1"' 
- l.ti -

Oswald did not travel to Mexico prior to early Septem-

ber 1963? 'I'here must be some basis for Elena's report­
er f 1f 

i n 9 • " (o.,IHb"'l'"I;-' drt-!-:""!,-y""e~f~e!'"!f"7e~ll"l"i ~c~e~dt-iLI-.6~~'f'!.l<1 W'ro""'tTT:tld::f"E!s"":'j -rr27/1J2"1::S:J/"16:;'"1S::;-mli'i'Ce:'iirn'l7o,....-. ) 

[V Legal Attache Memo to Winston Scot~ re Elena's Allega~ 

tion that She Had Stayed at the Hotel Vermont from the 

Day After the Assassination until November 30, 1963 

On 10/13/66/the Legal Attache wrote a memo to 
WI t-:I ~CD.'TT 

the~IA!edS reporting that a reliable confidential in-

formant had reported that the records of the Hotel Ver­
()fVf-

mont disclosed thatV"Elena Paz, housewife from San Luis 

7. Potosi," had Cf~~gistered at the Hote~ermont"ib Novem­

/~ber 23, 1963. She left on November~, 1963. (~ 

from 1:e~al to-V1inston Scott, iOn375"6, CIA NO. 564j 

W~-2241, Ewcrj #466, p., ~ erA,. 725i 'r'fiomas i 7/13/66 

lThe House Select Committee on Assassinations 

determine why the Central Intelli-

and the Federal Bureau of Investigations 
, , 

1966 to investigate this aspe~~'of Ele~a's 

'story~1;:c<,.,. hk,'m, emb said; "The:above,individual.may· ·'or..~:,~ 
" ., ,.' .' ' '. .' .• \1 .,~,. , 

not:beiden~ifiCaL with Elena Garro,~dePaz.H ~bid .J 
, .. :;,.,,·C ··-s.\-~,,,., 

~~~~~~~~ 

's~~, . "She· 

- '~ndh~i d~ughter did no~ personallyregi~tei ~t the 
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I NW66~ 

She thinks Calvillo registered them as rela­

" tives or friends of his from San Luis Postosi." ~ 

@y emt \l ersa t:rolI by Chat les Thomas, 1""2~-e-!5, p. 3-, 

~#5~) The entry for the 10/13/66 Legat memo in 

V-JX-7241 bore the notation, "This is what Elena claimed 
'1(.1 

and no one would believe her." +t/.lill1'~"tX""""'1""2'Ht'4""1-,""';ER>1"I+L"'L"'Y-.,jJ,#..iI4~G~-6 , 

1\ Charles Thomas' September 30, 1969 Letter to State Depart-

ment and Legal Attache's Response 

No further report on Elena's story was gener~ted 
"'"'OF=' TH-' utv;td 5fA+t:S 

until 1969 when Charles Thornas was "selected out]t" 1/ (\l1i:e Fo(,,'t:.~(\) 
~ S!.Ct..\llc£... 

iait~~~~1ii*,,~ti!ls~.~.#8......,r.oe&id:it.ed 

~:t1~C afi<:1':~8;r::::;?J~.i r,i}!'Xk~~e~p@'~ 
~ 

t;1!F t i~js!irt@£ §z ~:') At that time I he \Yrote a memorandum 

to the Secretary of State which included a cover letter 

,stating, "Since I wa:s the Embassy Officer in Hexico 

who acquiredthisintelligenceinf~rmation, I feel a re- . 
.... 

,'. spo;'sibiii t..y ,for' seeing i("'thro,ugh' t'o ,i ts final, eva.lu,a-,"-

, . ·""~:·~i~~:.,'::·=,0~r~t"e~ i~~ti~m=e"i,l C:~~4Q ~4k~ ebar:ie{,Yi~8~·,: .. · , 
'·'····C;'r~·'L· -. "'. -.' ". ".~ '.", Jal'y 25~:';'.' 1969.')"':.',".' . . ~~J!{'69''C'i"'s 1.·:,g>e·C'I:"e"taLj-,&:~'N:te, " " 

'.-'". " .. , 

·····.Charles Thomas ' .. meniorandum.stated thaL ~'he got no 
" .. , 

-reaction from Nathan Ferris andvvinston Scott" regarding 
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q "t-
his memorandul1't of December 25, 1965. (~~~~~~ 

~tecI from Charles l'h61,1dS t:'& Hilliam R@~a; fiiC:@l1."'E:lary 

In addition, Thomas wrote 

that the only person to speak to him about the Decem­
'I f. "1 

ber 25, 1965 memorandum, Clarence Boonstra (Deputy Clrief 

~11i1 iHOC'€id i ~31ji.ri,,®oil) told him that Oswald had not been 
'i'(.% 

in Nexico on the date given for the party. (':!:l¥R":) 

that even when he reiter,ated that Elena had not changed 

her story but rather that she had now given a more ~ J.~~.\~J 

@~e account, Boonstra stated that the date was wrong 
~ 104 

and dismissed the entire affair. ~) 

One of the Mexico City Legat Officers, Nathan Ferris, 

in reply to Thomas' letter and memorandum, asserted 

thatJ'rll¥iI~c; 'p"?ci he 

Thomas' of_~icehad .. l:?een,advised by memoranda dated Decem-" " ' 
,.~ . -. ": ~ ~"".' .' 

," "~:,ber "2}.,:1965,-:a:nd Fehr.ua:ry .. ~2Y;.~:),~ 66;thcii::':since Elena <:,. ;"" 
""",,:,,_~~,,:::'::"'~:'Y;"':,:"",':: '" """::,:',,,:--,:' _ ' ... ' ~-c.',._~:,~~ ,:-, 

, ", ", Garro' s:al:Legations' had preViously been-investigated' <",~) '" ' 
~;-> . ~ . ____ .. _~ __ , ---:':'"'T:?~.-:---_..........u' ' .• ":" ~ __ -:.;o. _, 

f7
' "', _ .. 7,~th'O~t~~~--~'~--f~~~~ action w~~b~in~-:~;~~n ' 

, ' " ' ",',,',',' ,1 0 
Z, ',concerning' her recent repetition of those alleg'ations." " 

, -- ~ . - .. ~ ~ - ~-

.( ~ In 

~~~\f'" Jb~-? 
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1.-

/lr 
~r report, the Leg-at's Office concluded that either 

the Counselor for Political Affairs did not route the 

me~oranda to Charles Thomas or that Thomas did not re-
q1( 

call receiving- them. ~bid.~ 

Thomas wrote that when he went to Nathan Ferris' 

office to inform him that Elena had found her calendar 

and had reconstructed the date of the party as late 

September , Ferris replied that Elena had given the 

late September date when she had originally reported 

".1. ~her story at the American Embassy. (3t~e Depar~m@~: 

,-e1i Ci:::5l:i::e, Jt!l:ly 2§, 1~6~. ~ Thomas noted that Ferris 

explained that someone who had been at the party had (~1~1 
'f!kiN A+\-t.~ANC.~ ., ~ 

stated that there had not been any Americans~ ~b~) 
. ( "\. -ri ,,110\.<\ S 

I'~ " ~ wrote that he had assumed that Elena could have clear-

ly been mistaken about the identity of the American 

she saw there, but never doubted that she had seen 
~1~·.· 

. some Americans'. '~\4H':k ) Thomas wrote that Ferris had 

,'suggested that , it was not. rlecessary . for Thomas to pursue 
<ok -._~ •• , ~ ~, • 

-.. ' "'~';. ... :-.. ",,::- - ---
~ .. ' ..,.'- . 

. th-e':matfer:·since:he considered<the-O's'-';,rald 'case'-closed>~ 
_~':-~-:: .. ,:. '. .... -':'~l5S:':- -,,-" 

. an'dha"d:heard :ciYl"the - rumors"befoie-::,:J±b±ti"':") ,--." .... '" . 

. ·.~q:*~~~i~~reP1Y to~f1o:as'~emostated· 
. that Mr~Ferrishad n:ot:~'told,;Thomas thatsomeonewho,'ir,ras . 

.".1 .. 

atth~ party had stated that . there had: not been:an-y Ameri':" ' 
~1{.. . 

cans present~ (floBI f{epur b 1 9/3 ~/69 1 p,. 4, JF K Doc. No._ ) 

-- -- -- ----.----~----------
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The Legal Attache's memo asserted that Thomas had 

been told that it would not be necessary for him to 

pursue the matter any further since Elena's story had 

~11 
been investigated previously without being substantiated. 

In addition, the memo stated that Thomas had 

been told that Elena's story was considered a closed 

issue, not that the Oswald case was closed. (I,b.j..Q-:) 'i''''~ 

'1~ House Select Commi ttee on Assassination's Investigation 

of Elena Garro's Allegations 

The House Select COIT®ittee on Assassinations in-

G~ j \ vestigated Elena Garro's story both through file reviews 

IjV' )J , ,and personal interviews. The Committee requested and 

. { r::==:ed __ ~ CIA' s, FBI' s and State Department' s files, 

'W1Vi,Q!;;4it~]~ on Elena Garro de Paz, Eleni ta Garro de 

Paz, Manuel Calvillo, Noe W. Palomares, June Cobb Sharp, 

Victor Rico Galan, Eunice Odio, Sylvia Duran,Lydia 

Duran, Ruben Duran, Betty Serratos, Horatio Duran, Eusebio 
. . - .' " ".-

Azcue,' and 'Emilio Carballido;', Only the Elena Garro de 
, .. ' . . . 

'Paz'>file" cbnt~in~~rinforma t''lori on' h~rallegatioris'~ "Though 
--" ,_ .. ~ '-:--':' . - .~'.-o- ., ~ ___ . . ... 

;'a'e' Pa~'J 'story} :not~Qliecjf' their files', 'includeda<refer-
, ' 

, , 

, enceto'ElenaGarr6'de Paz." -, . . 

... -"' 

I .. :;' 
,-; ~,--. -

;. 

Furthermore I ,the House, Select C0ITU11i ttee on Assassina-

~ions requested and reviewed the Central Intelligence 

-,-,~--------
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Agency's LICOOKIE/1., LICHANT/1., LI RING / 3, 

and TICHBORN files. Once again, not one of the files 

included a mention of Elena Garro's allegations. The 

HQuse Select Committee on Assassinations learned that 
;t ,7"1 

/ LICOOKIE /1.;, was June Cobb Sharp. W 0 first reported to 

the CIA Elena's allegation~ (Supra; p. 4.) The Commit­

tee also learned that LICHANT/± was Manuel Calvillo 

who had hidden Elena Garro and her daughter in a hotel 
?~o ), 

the day following the assassination. (~dPLd., p. 13.) 

He also told Elena that Silvia Duran had been arrested 

%' 
before this fact had become public knowledge. fHrid .~ 

Since a file review was inconclusive, the Com-

mi ttee deeidccl :t!co arrange~ interviews in Mexico with 'l"'\.r .... i).rc,., I 
~""" '(II',,:~. C.."ol 
Silvia Duran, Lynn Duran, Emilio Carbillido and Betty 

lf~"l.. . f Serratos. The Mex1can Government 1n ormed the House 

Select Committee on Assassinations that Elena and Elenita 

~ 
,d' wr Garro disappeared in 1968 during the student uprisings 

~ 1~ 
~ ~~ and have never returned to Mexico. The officials stated 

" . '. . qgl( 
~\ that Elena and her daughter mig-ht be i~. Spa·in. (~ 

....... i1~i~is6.9(151;i?~ecdcii~1" ~Jrii!:e'up~;l/),";Th~ .. Mexican~:· •. ~.; .. ' 
: .. " '''', ..... , " .. :..... './ ' .. ' . ...... .. C . "':.' : '", , ... :' : ....... '.:,0'" . 

. . : .• c 0 •• government'reportedthat Einilio'ifaiballldo cQuldnot.be:.· .. :· 
' ... ' . '. ": '.' ,&J~r:>·,,~;c: .. :·' " ...... '.. . . '.' ... 
found ... E3:bi-d-.)· :The others' wer'e int~rviewed behleen" .. d', 

• '. C.... qt'(, . ":." 
.June I and ·June. 6,·i978.~)· 

B'~tty Serratos,. iydia Duran, Ruben· Duran and 

Horatio Duran all stated that,,'Elena was not the dancing 

.- ._ ...... _----------------- ==~=============~ 
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type and therefore did not attend any of the twist 
~~1 

parties at -the Duran homes. (~~ __ f.JW@!jglJiiJ .. lITIIIw~~_f 

~ 
~~-Pa¥'6s; ~~~!;p! .. WiV;~@1@'I¥l:It+@l4it!iJMt~'@. -. , I 

:a<eJ3.!F¥!I iLlktUfGu:si:'<1'0. v'lhen S i vlia Duran was asked 

if Elena or Elenita Garro ever attended twist parties 

at the Duran homes, she recalled Elena attending one 

A-F+iP-
t\vist party at Ruben's home in 1963 ~ the Garros 

tt~ Sf 
returned to Mexico from France. c(::IH3CA 3 Laff Intel v i'ew 

or-~lilvid Tt"recle Bdz't1iI, 67'6/7@, p. ~6, tTPH, BOCtFfilent 

~6. ~ All the Durans denied that Lee Harvey Oswald 
'l <6"\ 

had attended any party at one of their homes. (String 

cites. ) 

The Committee next asked the Central Intelligence 

Agency to arrange ~nterviews with LICHANT/l (I--1anuel 

Calvillo) I LICOOKIE/l (June Cobb), alol1~ r;liLh a lis'\! 9f 

t;qlJ;;,tlmi;m§:e#Wi~ who may have had information related to Lee 
-' _ qe; ~ , 

_ Harvey _ Oswald I strip toMexico Ci ty. _Irl----~-.;.;...--...... ;.....-~~) ... 
-- -", 

-"-,' . -

~(T~e _C'e~t:r:al i~telli~ence Agency declin_ed ~::q-tid~he,:_c:om--

\ r,ni~~,te~_~i,~~iS asp~ct-_,of - the investigation. ~ ~ 1j /.ii7¥- , 
~ ____ The Tommitee returned to Mexico City ahd attempted '" 

,;../} - - - - - - -/ -- " o,u t,,~., c -, q1:z._: 
, ._"Yto locate' J~me Cobb Sharp andManu~l calvillo'(Otv(~;~~P~-' "u: 

d.' '~@ @f!9"~'f'4t;u ~d€oj'·;jGQ .. C;'i,,¥.) '~,_--
'~.' ~_____ ___u 

----- ---- ----------~------ ------- ---.~-~ 
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- ~-

;..--\The Mexican government told the Commi t-

tee that June Cobb Sharp ,received a tourist 

permit, number 72781, on June 27, 1947 when 

she entered Mexico through Nuevo Lardeo. 

She asked, but was denied, permission to re-

present the magazine, Modern MexiCo. On 

June 21, 1948, she received a courtesy per-

it, number 25556. Furthermore, the Mexi-

can government explained that she disappeared 
,Cf} 

in 1954 and never returned to Nexico. ('See 

Cf\ The Committee believes ~~ 

that this information is incorrect. According to Ms. 

Cobb's CIA file/she worked for the agency as an asset 
't ~ l{ 

in Mexico from 1961 through 1966. (C1;:A: It.::?i5C1LL, 1:~6'§0, 

~liHt 2~b :fi;j...J.,.ts 20..] Elena also stated that 

~1{ 
Ms. Cobb resided at her home in 1964. ~b~p . 

. ' qT The Mexican government told the Committee 
:; 1-.;.;.. .' .. ' . . ......... , 

·:T~:7~:::~£ha~-.[.1':b-;li~:i·c:~·1 villo' d'id . notl:{~e-' atcuoh'terno: ~.. 

: Q,·8·77~5·.·.a~· fhe" C()mmitteehad 
>~..'-:"'.' ..... ;' .• 

f' ··,I7i a g ent.::-,in-cha,rg·e had sPokensuperinte.ndant-:~~'--~~::~l 
.~{.' at the- apartments at ~dhich Lamuel· Calvillo was " .. 

- ,~~".#-~~~ , . . " .. 
.. ~ believed to reside, rthe superintendent who had 

SJ . . . 
. ~ \vorked at the apar'tmentsfor twen'ty-five years, 

.--.-----------------------~-
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that no Manuel Calvillo had ever re-

_-J. sided there. When Committee staffers gave the 

J Mexican government Calvillo 1 s pen name, the 

Mexicans gave the same answers. ,f~ 

(o8'ee p!'c"lCedula± HEiLE Hexieo..QiLy 'flir?-2-) 
be I;(."t'r::--~trc. I) .... ,eSS''''''(+t . 

The Committee ~~~ that Mr. Calvillo lived at this 

address since it acquired the address from a recent CIA 
qq'1 

document. (CI~ };;lQPorE, 1976, l1amlC± Calvillo Mle, 

The Committe~ believes that there is a possibility 
'0.. 11.0$. G. ... 10+ .. ,~...... rc 't"~"to.." WJ&!!$-H-.... ~~\c._ S·.It'FI ..... ''' ... + . . 

tha t 't::it:fc HCHiem'l: §"ove-rl'lfl'\cni:: 'f'ceei 0 eei 8YelCFB fT om t:: ogji§ 

kal LP!:'@:elligeIice Ageli8¥ to refrain from aiding the Com-

'f 7 S" 
mittee with this aspect of its work. (See Procedural Write-. uruo 5£C+ i DIU .\LI l ,Co:> Bt-LOu..:» 

up Trip 2 Mexico City.) 

The Committee made every at·tempt possible to locate 

Elena. On July 7, 1978 ~~ommit:tee lSf~ telephoned 
+.','\. IrVG\JJIIt£O £\£I\>A\S 

her publisher, Mor~zJ in Mexico City and ~ about ~ 
1111 

whereahouts. (~oe1' &,ct;.aff Contaeot ;&1§~t, 91'1/18, ffFI< D.o-

euItlent NO. ]OQ'6) The publi'sher stated that Ms. Garro 
I~ 

.,Y'as 'livingin' the HQJ:el ·S .A.C.E ~in Ma:drid~ :Spain~ ~.) ',. 

·.·~·~:·1h~~··co~~tfee'ti±d{i:;dtele·~h6h·~d' th~:,'H~t~l~~~'~~~!in and .. ;-~. - . 
. ~.: 

told him thcit.~·MS. :Garro ·had ,,"~,poke':;t~}~~~e " .. ritanagei.~h 0 

:~. ~b';' ed. ~ ~ y :.'~..J.: -f·IIfofS~eOloA~., -!"3I'tL""i'fr:~'fF--Ff-(iie"roTl'I?IF[a~' '~c"l'L~' ""!!ttiep~" 'eJtJI"I"I""'L~' ,:-'''''77=7-;<' ~:';;1~j~'4f-i.g.,.~" 
. "~'[ . 

.l.lJj;F~I0~&~e~ee'tlrinro· lEt'E'9'I1l"!L~~~qeO":'. ---;..;..-) , ,On Ju 1 y 14;' 19 7 8 f3. C oinmi t te e " 
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and was told to con­
lo·l 

tact the Mexican Embassy in Madrid, Spain. HIS€A Staff 

C~rJ:-Bagt Report 7,04,Og, JJrK DQcument No Q9SEl) The 

publisher stated that all Elena's payments were sent 

there because she did not even trust her publisher 
,0,,3 

with her address. (2 ;*te-) 
(). 

The Committee ~ called the ?-1exican Embassy 

in Madrid, Spain and spoke to Adolfo Padilla, a Mexican 

employee of the Embassy who stated that when Elena hAj 

visited the Embassy a couple of weeks before to pick 
,'.1.. ~ /001{ 

_ ~1:.m ~o Oi.~T ,,\ ,-" t:,.. 
up a check sheoo~'€Cd financially ~. OISCA gt;a ff 

Seifl tael! .R~ -e/31/78, 61 A tmC'tlmeltt N&. He 

stated that when he asked Elena her new address she de-

clined to give one, stating that she would return every 
,,,0\ 

few weeks to pick up checks and mail. (Fbid.~ The Com-

mittee gave Padilla a telephone number and a message 
JOoc. 

asking Elena to telephone the Committee collect. (I~ 

On September 5, 1978 Elena Garro called the Com-
. . 0.-- ,,,01 .. IT WII'\S . . 

,mittee.~Y?td". When'ElnS ·"i1G;f~g~xplained ,thclt the Com-

i 
" i 

mittee .Yl:Lshedto ,talk, to her in person and would pay"." .' ..... , .' ..... j 

'"·boih·h~r .• ;'a;;gh~~':·.ia~dh~r·fra ve~~~:~:r in f~'~T~;;'i~~+;;·~~;~'.~'1 
'. ·.askedwhyshesh6uldbelievethe ~ai£er was ~. 'rte-.:. '/0' ~;;, ." .,. .. . .. ,. 

claimed.tobe~ . OIBCA S LafE COli Lac L. RePUl L, 3/S/7 g ; J8K' 

) .. ;'·The ~~~ri~~Sk~d Ms. Garro 

"I+- , 
back collect in the next few days when '&ecould 
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to her v.lhen and where she could receive a Committee let-

ter delineating why the Committee wished to interview 
IDO' 

her. ,Ibid., The Committee wrote the letter and made 

arrangements with the State Department for'a letter to 

be hand-delivered to Elena at the American Embassy in 
IfliO 

Spain. {~@ we Eo tsa:eiw@!.ws;~~&:eaf f &J:t¥eo8o®J;;. 

On September 7, 1978, Elena Garro called the Commit-

¢-- 1"'" 
tee ~e:\ and asked when the letter would arrive. 

t'rffle1!'*5Caff ~t: Rcf:96±L, g,!1';f"1'8, JPR DoCumEnt Mo. 

- ~ 6~~ 
The Committee ataffe::ff explained that ~g J @tt~ could 

\PI~I<: L(P +hl, It.++t:.r 
'Be ~ottefl on Monday, September 11, 1978 from George 

Phelan, the Counsellor for Consular Affairs at the Ameri­
I~ I ':a. 

can Embassy. (Ib:tcr"7) Ms. Garro stated that she would 

get the letter on September 11, 1978 and follow ,our 
10(> 

suggestions. (Ibid ... ) 

Ms. Garro never went to the American Embassy in 

~tvp. ,~ 
Spain to the ComTIU ttee I s letter. f'HSCA S Laff COil tact 

:RepeF'E, . 9/Hi/7@, JFIC' DoeamcRt No y The C6mmittee, 

~boping she would pick up' the letter before h~r flight 

_ ...... ~·d1t·;·,:·pr(x:eeded-.. t~··purchase·;~iiti~k;~fs "'for .·.both.~:Elena· 
" _ .•. , ... ·~, .. :·-:j~"~T:";:·:'-:-:;:':";;,, . . ' ... ~' 

.andher daughter:. (H¥jg~ £@iit~~FO£C, . 97.'f2m, 
.~.- _ , ____ .~ .. -_ :·i~~··'<··-Pl~·~··vf.-'· -.~. "~" '. " 

JPIC .bUCdill@PlJ; Ttlo)Elena did not .. ~ the tickets at;:· 
~O/~ .... . . .... _ .' 

theairp'ort .'~Sefi-S Luff CUll Lat', LR@~@lEi§ ,e/ly,'? 8 I tfFK . • 
. .... .. '.~ , '. '.' '. bi..i N . Ash:. -to Rr;'hA'I\J 

__ D~e'l"l.~·t;;J .) . TheCommi ttee was notV contact~ • 

. -~--.-----------------
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,. WIT"" 
~rvls. de Paz again. 

C~~("\i..S 
The Committee also investigated whetherVThomas' 

"selection out" was related to the Oswald case. Aft.er 

interviewing his widow, Ms. Cynthia Thomas, the Committee 
/,,'1 

has concluded that his dismissal was unrelated. (~ 

SteHf 11lLcz~io@vJ of CYilLlria ~!iil<f , p. JFK 

J<"5C dIttel1{; WO 

In sum, the House Select Committee on Assassinations 

has not been able to confirm the evidence that' would 

indicate that Lee Harvey Oswald, on one night while he 

was in Hexico, attended a "t'!d:Lst party" at the home 

~)Of Ruben Duran Navarro, the brother-in-law of Silvia 

Duran. In addition, the House Select Committee on Assas-

sinations has been unable to confirm the allegation 

that Lee Harvey Oswald travelled white in Mexico City 

ith "two beatnik-looking boys." A IA-("~~ PA<L-t C)~ -thl,... 

eOm~;++i-L 's A-++~(Vlf>+.s +0 11\)\(%:,6+ '~A-tt: +"'~~~ IS~Ui-~ kA-':s f'V''(.+ 

Lvi+"'- -F('v.s+r~+lol\J. 

D. Oscar Contreras. L~(""~\~i-

On March 16, 1967, B. J. Ruyle, the American Consul 

':·in.Ta.f(lpic:ol.·rE~p·ortedto:the ,':AIneric,ah.~-EmbassythCl.t·'1;le ,.'. -

.... had;p?lc"pi?a:r~;grt-"r.~h~~l1eg~.dl y·pad met Lee H;r-·.· .. 

~ :;'~Y' O;:;wald .atNa:tionalA.utono~ousuni v~rsi ty ",o'f Nexico .:., 
- f.o.'~ .' '" _. -.to'",,· .'.--.. . < •• '. .' 

'City~~in 1963. '.#metieanErt'tbass}" IIl'COtrr:i:-llg 'iP@.J:.-& 

$'tressingthathehad 

only a fleeting contact ~ith Oswald, 
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claimed t~""'OnlY about Lee Harvey OS'lald' S desire 

to travel to Cuba and the Embassy's unwillingness to 

grant him a visa. ~ Ibid-:. ) When B. J. Ruyle asked the 

reporter for permiss~on to cable the story to the Ameri~ , 
can Embassy, that he 

feared losing Subsequent to the assas-

sination, the reporter had told his editor about his 

contact with Lee Harvey Oswald, who had advised him not 
1~11.. 

to report it. (-J;ei€l The reporter granted B. J. Ruyle 

p~rmissi.,\n to cable the story to the l'..merican Embassy 

when Ruyle promised that it would be handled \'/i th the 
It:> l.l 

strictest confidence. (Ierd.) Ruyle wrote that he 

thought the reporter was genuinely concerned about his 
,,,,'2 i . 

job. (+bid:) 

A letter from B. J. Ruyle to the State Department 

dated May 11, 1967 provided additional details of the 
10 1 )' 

rep 0 r t er ISS tor y . ("L:7e;"it~tF:ePi"r""'t'7o~(X}OO'l5e:"t:s:41iFe':l'iy"'-'"Dr-" . ......,3't10."wril'l"e~sl-:,:--ICF!-l<tft4iof'e>.:lf~Q f 

]iocieall ~e3:ikical affairs, "Hice e~ ~qeJ£ioan Affai;J;s, 

DeJ?~tl'tteRi;&i stiilw frol+l1iL J. RaylE," AI1letitdil COItsn1, 
. . . 

::raJJJpiGQ, __ ~~/11/e7i ~>lX)2 41enLry #59/ ,-. p.II4, .C!A ,#7AB 
".-" . '-..' i ~, "_ - ~ .... -. ~ .- r _ -. -, :"" • _. __ _ 

.',' ''The~' report,e,raJ.leged thatC'-he'and some' i'e'llow stlidents "'cc",' C' 
.~ .-.~; ".' . . .' . -" . 

, . 

,h'ad,inet-:r:,ee Harvey Os\"a1d'as they~=Xi't~d ~theCinech'{ba.t "., 
'," ,-"'-,' :" '., .' ,~' .' -' . ,. . 

. ,the'Escu'ela de Filosofia(SChool.of.Philosophy) -at the- ' 
. .-' -:;" .. .. .. "... '" -' '/~ J 1,.' _.1'"" 

,National Autonomous University of Nexico. -forbid ~=+ Oswald 

-==~~~==========================~==============~~============~~~~-===~~~ 
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told the group that he had gone to the National Autono-

mous University of Mexico looking for pro-Castro stu-

dents who might help him persuade the Cuban Embassy to 
IIJ~ 7 

grant him a visa. (Ibier. ) Oswald claimed that he was 

from California and was a member of a pro-Castro group 
/laLV 

in New Or leans. \'!bid. to- Oswald remained with the stu-

dents the rest of that day and evening, as well as the 
lol' 

following day. ribid.~ The reporter described Oswald 

as a strange and introverted individual who spoke very 
1031> 

li ttle Spanish. (Ihi~) 

'Ee~iT"I -----__ , 1.:he State Department forwarded 

a copy of Ruyli's letter to the Central Intelligence 
liS I 

Agency. (olfhe CGIttItti L Lee could 116 L detE:fl!'rirre ,qftCh the 

-£taisc 9@pa r t m p1.li;wnfaraed the letter La tlie em.) On 

June 14, 1967
J
CIA Headquarters sent the Mexico City 

I 0 ~'l. 

Station a copy of Ruyle's letter to Bowles. +BispaLch 

hom Lll§ DiI eC LVI:!' "EO 14exigo Gii::j, 15/14/6'1, l'INNH 15557,. 
teA tf"cli",,,,''kn 

WH. 7241 EriLij #616, 15. 117, eIA IF711) Clh IJ.eaEi'"f\il>ilJSt.,@.t6B 

<considered Ruyle's report "the first piece of substantive.,· 
' . 

. inf6:).=tbou t'~ Os\~alci '?soJourri' inMe~ico~' since the ass as~'~.:·· . 
'.:'.~';,., .' .,:< ::., .c<'-· , ",o'~'t" ...... '"" .. ':._ ... :. 'C-, ·':·c·,·,··" , 

··, .. ·,.,::"·s'inatiqTl.";·;Hbid ~T'-Consequently,' 'IIeadquarters"cabled':,,: " 

'-'~:\:hat;~t'~~~~'hi~:un(lerstood:'~~eso~rce' s re~ctance _~~"~ . 

--be6ome'involved "the£act remains that this info 'cannot 
'1 03"4 . 

continue to be \",i thheld or concealed'. " (Ibia..)- Head-

qu~rte~s instructed the Mexico City St~tion to elicit 
"tt!J} 

the identity of ~he source from Ruyle. In addition, 

I 
1 

.~---'------------~----,-,-----
. ' 

~==~========='~ 
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Headquarters asked the Mexico City Station to bear in 

mind, while interviewing Ruyle's source, that Lee Harvey 
\ Ir:.J ~ 

Os~vald was a Jj{\omosexual. (H~id-:) The final sentence of 

the dispatch ,. "It is our hope that the facts obtained 

through these interviews will help to confirm that 

several of Garrison's allegations about involvement of 
/0' 7 

anti-Castro Cubans, the CIA, etc. are false," nbj,,~ .. ) 
\ 

explained the Central Intelligence Agency's motives 

for pur~ing the story. 

On June 29, 1967, the Mexico City Station cabled· 

Headquarters that a station officer had gone to Tampico 

lo3i where he had interviewed Ruyle's source, Oscar Contreras. 

-K!ahle £10ill Mexico City to the Diy ee Lor, HEJH 1950, 6/29.,.( 
-1tc C't>-/,/of. 

~~~~,-.p. i"!'~~ re-
r Flh /0" 

ported that Contreras was a reporte~ for 7?Ol (a news-

paper/ The Sun) in Tampico; was circa 30 years old; 

married)with three children; studied law at the National 

-Autonomous University of Mexico (UNAM) from 1960 to 

1964; belonged to a pro-Castro group at UNM1i ,was per-

.secuteq by ,~h~.Mexi?an POl~C~ ~.or t~~.s ";1~:l::n;Ja~~.~n'..j~~?"&~ "~'" (/,!:,~1 
.moved to' Tampico '-to escape --th'e- persecutio~ teable ~rQm: -j.~". 
~.. -~-'--'~--, --"'~--.,---' :.'~ ."", '... -' 

: .. ,Mex~JuCoftY tCtlie'DirectoY,"f5{EXI.I950, 6729/61; t1'X7)2-41', 
,-.:' .-. 

e:Htry #622, f'. 1;1,8" #74-5. ) 

Coritreras t61d the'M~xicoCity Station official , ,ou, 
tha t he and four other individuals (Hheu eon h EY as \'J~ 

I 

j 
1 

.1 

-----~~.~--~=======_~==-=c-=_==~ 
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~4C'~.Fern'l44y.) had met Oswald as they exited a 

roundtable discussion held at the School of Philosophy 
toLl '} 

at UNAM. (Cable from Mexico City to Director, MEXI 1950, 

6/29/67; ~ 7241, entry # 622, p. 118, CIA #74S) Contre-

ras stated that Oswald had made inquires on the UNAM 

campus about pro-Cuban groups and had been'directed to ,..,,') 
his group. fTbrrr.) Contreras reported that though the 

group initially mistrusted Oswald fearing he was a "CIA 

provocation," they allowed Oswald to remain with them 
/0"+ 

that day and night and part of the following day. tfl:>4-elo.} 

Contreras noted that Oswald never mentioned assassination 
1~4(' 

but kept emphasizing that he had to get to Cuba. ~~.} 

In addition, Oswald had exhibit~d no homosexual tenden­
,ol/c. 

cies while he was with the group. ~b±d.) 

On July 4, 1967, Headquarters cabled the Mexico 

City Station that-Contreras I - story should be explored 

'tothe: fU~l~steverithough, ~~'mi~ht'hav~ fCibri~ate~~i t.~ 
"; ~. _, ....'.",. •••• J _. " '. '. • • ~. • •• ,"._ 

~ . . . 

__ -- (wetble'~m_t.OO.J)j fArtQrt6:[Y1e;x;Td6~ncrty7 14/67 ~R -
"- "'~': c -. .- , ".' ".. • :.- :_','1:::' ~ 

-::~3,'"C"'W'X""."TZZl I, Enf:tyo 213, p-,n~B:~,~r~6) 'cHeaClqua-rten3' 

f) I-'d. --~Ug~~'s~~dthatthe' FBI -ha~~le~ t'h'e s~Ory~~b:t"d.)' The 
. . . . . 

-following day, July 5, 1967, the Mexico Clty Station -' -

-------------------------------~~---~----~ 
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cabled that it preferred turning Contreras' case over 
IO~ 

to t.he Mexican authorities and to the F. B. 1. ~le 

fJ:.Ol+! MexiC6 Cit.y tQ the Director, 1/5/67, MEXI-1?9"l; 
r"'-"'" '. 

\\T~ 724;" En.try 6.2~~ P _. ±~:_~ __ ~:~ __ ~~~ea&;it'lWRe-r~f~I'Jcf 
~ 1 e - e-s-t:ox-:¥... I. ) , (/J// 

~---.---------,-,---------.---.... ,- . -., 

~..;b.O'i,;;i,];lg Glsy, Jw.ly s, J?967, the Mex±cG~lty s.ta- v--{./,..,v.-

z:-~ Lion cdbled i::hiil t· j t preferred tnro i og Cootrera'iii' saog.e r 

from MexiCo Ci Lj EO the Qi~~-f¥l, ME'Xl ~l; 

~241, Entry 62/, p. 119, Ct'i"\:" ~.) The same day, 

the Chief of Station informed the Legat of C6ntreras' 

story, but asked him not to take any action without 
~~~ ~~ 

-p.;J;.e-v-ro~J:"y conSUlting the Hexico city Station. PleWO 

~o begaL, 1/5767 froni Chief 6f Station; WX 72Xl, entry 

028, p. 119, ci~ #746.~ 

On July 10, 1967, Jeremy K. Benedum ("JKB") wrote 

a memo delineating the results of a Mexican government 
I~:; , 

review of Oscar Contreras' file. (Memo fronr-2Hm Ie 

'~'€b!i&;g!;.@ltl!!iP~'I,@I"'.M~~7~~,--Eh~~ 4'""'p. ~ 

k- J 
tJ r-//J ;.-cf 

.. ~.~ , -. . According to .~he memo, C1 ~one Oscar contreras .. 

~-:~~._~~;~a1~g.~:~t~_/_h·e.~-~.~~A~·la;v~t~h~~i>rec6rds.".:oscarC6ntrer;s: .. '. 

, Lartigue~ .~ ..• 2/14/39in~Ciudad' Victoria ,·"Ta~auliDas ./0 '2:. 
_ :._~ _. • _~':'. __ ' ,'. ~ 7' . . ,." • ..,'. ..L.' .' 

•••• ,,> • 

;(~. 

-appearing in "Excelsior" listed anOs<;;ar.Contreras as 
'. . 

~. signer of a protestfQ~' the Bloqu~ Estudia~til Revolu-
. /o{} .... . ,ot'f· . 

cionario whi~h had been formed mid-1961. (Ihid.) (The 
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The memo speculated that Contreras probably 

~igned the protest as a front man to protect the real 

10 $' leaders of the group. (Ieid.) The Mexico City station 

called" the information to Headquarters the following 
to~t. 

day, June 11, 1969. (~6paLclrf'Cem-MeHieo G~ to 

~) 

. , C <lLl"r I sC>~s 

_ "0 ~ ...... , 
d'C·.J.~J 

,,,(1 

4(( 
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